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Proletari din toate țările, ttniți-vă!

ORGANUL SFATURILOR POPULARE DIN REPUBLICA POPULARĂ ROMÎNĂ

Toate întreprinderile 
cu cincinalul îndeplinit!

Din toate colțurile patriei sosesc 
zilnic vești despite succesele oame
nilor muncii din industrie și agri
cultură. Numeroase colective de 
muncitori, tehnicieni și ingineri a- 
nunță, cu îndreptățită mîndric, rea
lizarea înainte de termen a sarcini
lor primului plan cincinal. 66 de în
treprinderi din regiunea Cluj, 55 
din regiunea Timișoara, mai mult 
de 40 din regiunea Ploești, toaîe în
treprinderile metalurgice din regiu
nea Stalin, în frunte cu uzinele 
„Ernst Thălmann", „Steagul Roșu", 
„Strungul”, etc. produc în contul a- 
nilor viitori.

Desigur că aceste succese nu sînt 
întîmplătoare; explicația lor poate fi 
pusă pe seama multor factori. Prin
tre aceștia cel mai de seamă este 
fără îndoială, introducerea pe scară 
largă a tehnicii avansate, echiparea 
multor întreprinderi cu utilaj de 
înaltă productivitate.

In anii cincinalului au luat naș
tere și s-au dezvoltat o serie de ra
muri ale industriei noastre socialis
te, printre cane se numără industria 
constructoare de mașini. Această 
ramură industrială și-a realizat cu 
i mit înainte de termen sarcinile 
de plan. Ce consecință are acest 
succes ? In primul rînd producerea 
de mașini și utilaje necesare dezvol
tării industriei grele și producătoa
re de bunuri de larg consum, apoi 
înzestrarea agriculturii cu un nu
măr însemnat de tractoare și mașini 
agricole.

industria extractivă, care pune în 
valoare bogățiile patriei, a primit 
mașini și utilaje noi, care au făcut 
posibilă mecanizarea majorității fa
zelor de lucru. In industria forestie
ră, joagărul de mînă începe să fie 
înlocuit cu minunate fierăstraie e- 
lectrice, iar pentru transportul lem
nelor sînt folosite tot mai muit pu
ternicele tractoare. Aceasta a 
tribuit la îndeplinirea planului 
cinai și 
ducție.

Dacă 
realizat 
din luna august, 
plică și prin importanta contribuție 
adusă de tînăra noastră industrie 
producătoare de utilaj petrolifer.

Industria R.P.R. și-a săpat, an de 
an, făgașul dezvoltării continue; ea 
a crescut odată cu puterea poporu
lui susținută de sprijinul frățesc al 
marii Uniuni Sovietice. Tehnica î.i- 
sușită de muncitori dornici de a 
cunoaște, de a învăța tot mai mult, 
este astăzi un bun al acestora. Nu 
întîmplător astăzi în marile între
prinderi avem ingineri ridicați din 
rîndul muncitorilor. Acesta este re
zultatul interesului și dragostei cu 
care majoritatea muncitorilor și teh
nicienilor privesc realizarea sarcini
lor întreprinderilor în care lucriează. 
Cu ajutorul partidului, oamenii au 
crescut. Li s-au creat o seamă de 
condiții, de posibilități. Toate aces
tea au dus nemijlocit la o serie de 
realizări care se soldează cu în
deplinirea înainte de termen a pla
nului de producție al întreprinderi
lor respective.

L Elanul creator, munca însuflețită

în această ramură de

con- 
cin- 
pro-

și-a 
încă

industria petroliferă 
sarcinile cincinalului 

aceasta se ex-

colectivelor de muncitori, ingineri 
tehnicieni, măsurile tehnico-orga- 

ad-

ei 
Și 
nizatoricc luate de conducerile 
ministrative, au dus la realizarea 
înainte de termen a sarcinilor cinci
nalului în industria electrotehnică, 
chimică, cît și într-o serie de alte 
ramuri ale industriei.

Dar lucrurile nu se petrec peste 
tot la fel. Mai sînt încă în diverse 
sectoare de activitate unele între
prinderi rămase în urmă. In dome
niul construcțiilor și al materialelor 
de construcții bunăoară, pe lingă o 
serie de întreprinderi care și-au rea
lizat cincinalul înainte de vreme, a- 
veni și altele rămase mult în urmă. 
Este cazul întreprinderii „Cimentul 
păcii" din Medgidia, care în decur
sul acestui an numai într-o singură 
lună și-a realizat sarcina de plan, 
rămînînd datoare statului însemna
te cantități de ciment. De asemenea 
lucrările de construcții executate de 
întreprinderile din cadrul Ministe
rului Construcțiilor lasă mult de 
dorit: unele întreprinderi, ca 104 
Buzău, în goană după cantitate, ne
glijează în mod cu totul neper- 
mis calitatea construcțiilor efec
tuate. Aceste întreprinderi n-au în
țeles un lucru extrem de important; 
acela că îndeplinirea planului nu în
seamnă numai realizarea unui anu
mit volum de lucrări ci și respec
tarea întocmai a cerințelor cali
tative.

Fiecare întreprindere, fiecare co
lectiv de muncă trebuie să înțeleagă 
că lupta pentru realizarea cincina
lului înainte de termen nu constituie 
un scop în sine, ci folosește pe 
dea-n-tregul ridicării bunăstării ce
lor ce muncesc.

Scurtul timp care a mai rămas 
pînă la încheierea anului se impune 
a fi cît mai judicios folosit. Condu
cerile întreprinderilor trebuie să pu
nă în această perioadă un accent 
tot mai mare pe descoperirea rezer
velor interne existente în fiecare în
treprindere, pe folosirea lor cît mai 
deplină. In lupta pentru îndeplinirea 
înainte de termen a sarcinilor cin
cinalului, cercurile A.S.I.T. și cabi
netele tehnice sînt chemate să-și dea 
aportul lor nemijlocit. Ca principale 
focare de răspîndire în masă a teh
nicii avansate, cercurile A.S.I.T. au 
datoria să țină conferințe instructi
ve, în care să se expună metodele 
înaintate, posibilitățile de aplicare, 
cît și rezultatele practice care se pot 
obține. La rîndul lor, cabinetele teh
nice au datoria să rezolve cît mai 
neîntîrziat propunerile de inovații 
și raționalizări, punîn.d în valoare 
și stimulînd spiritul creator al oa
menilor muncii.

Conducerile întreprinderilor tre
buie să ia o serie de măsuri tehnico- 
organizatorice care să asigure des
fășurarea în mod ritmic a planului 
de producție, așa îneît acesta să 
poată fi realizat zi de zi, decadal și 
lunar. Ministerele de resort trebuie 
să ajute mai mult întreprinderile 
rămase în urmă ca și acestea să-și 
realizeze planul, așa îneît în cinstea 
Congresului partidului să nu existe 
nici o întreprindere cu cincinalul ne
îndeplinit.

Miercuri
2 noiembrie 1955
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In anii puterii populare s-a ridicat în cartierul Lunca Pomostului din 
Reșița un adevărat orășel muncitoresc. In cele 50 de blocuri, ca și în 
căminul cu 800 de locuri, locuiesc muncitori, ingineri și tehnicieni care 
lucrează în cadrul combinatului metalurgic. Alături de blocurile pentru 
locuințe s-au construit o creșă, cămin de zi și o școală elementară de 
7 clase.

In clișeu : Localul școlii elementare In care învață peste 400 copii din 
noul cartier.

Cifrele de control ale planului pe 1956 
in discuția oamenilor muncii din industrie■ a

La combinatul siderurgic 
„Gh. Gheorghiu-Dej"

HUNEDOARA. — In secțiile com
binatului siderurgic „Gh. Gheorghiu- 
Dej“ din Hunedoara numeroși munci-’ 
tori, tehnicieni, ingineri și funcționari 
au discutat zilele acestea sarcinile de 
plan pentru anul 1956.

La discutarea cifrelor de control ale 
planului pe 1956 numeroși muncitori, 
tehnicieni și ingineri au venit cu pre
țioase propuneri, ajutînd astfel șă se 
găsească noi posibilități de sporire a 
producției de metal.

La secția furnale vechi, de pildă, un 
colectiv a propus modificarea actua
lului sistem de încărcare a furnalelor, 
punerea în funcțiune a ur.ei noi sta
ții de răcire a sideritei prăjite, înles
nind astfel încărcarea mai rapidă a 
sideritei în corfe. In urma acestor mă
suri productivitatea muncii va spori 
cu peste 10 la sută.

Propuneri de seamă în cadrul dez
baterii 
oțelarii

planului pe 1956 au făcut și 
combinatului. (Agerpres)

în întreprinderile timișorene
TIMIȘOARA (de la coresponden

tul nostru) — In întreprinderile din 
orașul Timișoara muncitorii, tehnicie
nii și inginerii discută cu însuflețire 
cifrele de plan pe anul 1956.

La fabrica de încălțăminte ,,Ni
kos Beioiannis" se prevede sporirea 
producției în anul viitor cu 30 la sută. 
Tehnicienii Iosif Kadv. Matei Rar c'i, 
Iuliu Thun, Emerik Hirschi și alții, 
în consfătuirea de producție ținută 
zilele trecute, au făcut propuneri con
crete în vederea introducerii meii 
mecanizări în secție și a organizării 
lucrului pe două schimburi.

Și la fabrica „Ambalajul Metale" 
muncitorii se pregătesc în vederea 
producției din anul viitor. Aici, în a- 
nul 1956 va crește producția articole, 
lor de ambalaj cu 16 la sută iar nu
mărul lămpilor de gătit cu petrol, ce 
vor fi trimise magazinelor de s',at, va 
fi de două ori mai mare ca anul a- 
cesta.

Printre măsurile organizatorice lua
te î-n discuție se numără instalarea 
unei prese de aimbuscare -de mare ca
pacitate și introducerea muncii pe 
bandă rulantă la secția cutii de con
serve.

La uzinele metalurgice „Republica"
Ieri, la ora schimbului, muncitorii, 

tehnicienii și inginerii uzinelor meta
lurgice „Republica" s-au adunat în 
sala de festivități ca să discute cifrele 
de control ale .planului pe anul 1956.

După prezentarea cifrelor de con
trol ale planului pe 1956, au luat cu
vîntul ingineri, maiștri, muncitori, 
fiecare arătînd posibilitățile create în 
uzină în anii primului cincinal pentru, 
dezvoltarea succeselor în anul viitor.

Pentru ca cifrele de control să ca
pete viață și chiar să fie depășite în 
anul viitor, comuniștii Ion Teroiu, șe
ful secției laminoare 6 țoii, Virgil Ma

la 
la-

noliu, inginer din sectorul „tras 
rece", Pavel Grigore, șeful secției 
minoa.re 3 țoii, Constantin Giubernea, 
maistru strungar la secția filetaj, He
ra Ion-escu, șeful secției, precum și alți 
muncitori și tehnicieni au propus di
recției o serie de măsuri tehnico- 
organizatorice.

(Ager,preș).

In cinstea zilei de 7 Noiembrie
și a Congresului partidului

Roadele ajutorului frățesc
j juruitul cadențat al granitului, fișîitul înfundai 

J~] al pompelor de noroi, viteza amețitoare a mesei
Invlrtind garnitura de prăjini, dovedeau că se 

fora cu spor. Cu mina pe frlna granicului, sondorul șef 
Constantin Brănoiu urmărea atent indicațiile aparate
lor. In cabina sondei, brigadierul Ion Junghiatu stu
dia cu atenție comanda geologo-lehnică. Notă ceva în 
carnetul său, făcu un scurt calcul, apoi răsfoi o carte: 
„Manual pentru săparea sondelor de țiței" de Evsenko.

Deodată un om intră în cabină. Tovarășul Sandu, 
secretarul comitetului de partid, îi dădu binețe.

— Tocmai studiam cele discutate împreună — îi 
spuse brigadierul, pe fața căruia înflorise un zîmbet. 
Am vorbit și cu oamenii, și sîntem siguri că vom 
reuși...

— De bună seamă că vom reuși. Au fost luate și 
unele măsuri, așa că acum trebuie numai multă aten
ție. Am vorbit și cu tovarășul inginer să sprijine a- 
ceastă acțiune.

— Să-ți spun drept, tovarășe Sandu, brigada lucrea
ză mult mai ușor; vitezele mecanice sînt deosebit de 
mari; s-a forat cu noroi neîngreunat... Aproape 3.000 
de metri a/n săpat fără să schimbăm garnitura de pră
jini, fără să tubăm coloana de protecție.

Maistrul sondor care intrase și el în cabină, notă 
ceva pe tabla plină de cifre și apei zise: trebuie să 
schimbăm sapa. Și graficul ne indică acest lucru.

Brigadierul încuviință. „Schimbăm sapa, băieți".

»
tru Ioan L. Ioan, Constantin Brănoiu, Constantin Ni- 
coară și alți membri ai brigăzii.

Adincurite au fost străbătute. Aproape 3.000 de me
tri. Cu 43 de zile înainte de termen, sonda la care a 
lucrat brigada lui Ion Junghiata a fost dată produc
ției. Economiile de materiale au întrecut 1.000.000 lei. 
iar prețul de cost a fost redus cu mai mult de 37 la 
sută.

La prieteni

L

Cu fiecare zi adlncimea sandei se mărea. Sapa 
avansa tot mai greu. Comanda’ geologo-teh- 
nică indica o formație tare. Cînd munca era mai 

grea, secretarul comitetului de partid, petrolist încer
cat și el, era mereu alături de ei. Chiar și atunci cînd 
lipsea îi simțeau prezența. Prin el. partidul i-a în
drumat cum să folosească metodele înaintate de mun
că și tot cu ajutorul lui au tradus în viață acest în
demn.

S-au schimbat multe la sonda lui Junghiatu. Tuba- 
ful cu coloană unică, noroiul neîngreunat, metodele 
Voroșin, Cotlear și altele, nu mai erau ceva nou pen

Răspund chemării 
întreprinderilor din Capitală.

IAȘI. — In cinstea zi
lei de 7 Noiembrie și a 
celui de al 2-lea Congres 
al P.M.R., fruntașii în 
producție, inginerii și 
tehnicienii din întreprin
derile orașului Iași, în
truniți într-o consfătuire, 
au analizat posibilitățile 
existente în întreprinderi
le lor și au răspuns che
mării lansate de fruntașii 
in producție din întreprin
derile Capitalei.

In această consfătuire 
colectivele a încă 4 în
treprinderi s-au angajat

ca pînă la 1 decembrie 
să îndeplinească sarcinile 
planului cincinal.

Muncitorii Depoului 
C.F.R.-Iași, de pildă, vor 
reduce consumul specific 
de combustibil pe ultimul 
trimestru al anului cu 1 
la sută și vor spori pro
ductivitatea muncii cu 2 
la sută față de sarcina 
planificată; în mișcarea 
cincisutistă vor fi antre
nați mecanicii și fochiș- 
tii de pe încă 26 de loco
motive.

(Agerpres)

rp impui s-a scurs pe negîndite și oamenii din b l- ■ 
/ gada lui Junghiata nu mai puteau preciza in ce 

zi anume au folosit pentru prima oară cutare 
sau cutare metodă sovietică. Dar toate '.a un loc adu
nate au făcut ca brigada să dobândească asemenea suc
cese Incit a primit prețuirea de brigadă fruntașă.

Că merita pe deplin acest lucru, l-au dovedit cu pri
sosință și realizările obținute mai apoi. Sonda 764 a 
fost dată producției cu mai mult de 30 de zile înainte 
de termen ; sonda nr 28 a fost terminată cu 15 zile ' 
mai înainte. Și nu a fost sondă pe care această bri- . 
gadă să nu o sape înainte de termenul planificat.

Bucuriei succesului i s-au adăugat apoi altele. Pen- - 
tru meritele deosebite obținute în produ>c(ie brigadie- - 
rul Ion Junghiata a fost trimis să viziteze Uniunea '. 
Sovietică. Moscova și alte orașe, uzine gigantice, ba- ■ 
zine carbonifere, colhozuri și sovhozuri, instituții de : 
artă, frumuseți pitorești ale marelui Stat Sovietic l ■ 
s-au perindat prin fața ochilor...

Nu odată (dar asta în clipele de răgaz) ai să în- j 
t'lnești pe brigadierul Ion Junghiatu povestind oame- j 
nilor din brigada sa amintirile de neuitat din. timpul I 
vizitei lui în Uniune. Le spune cum el, brigadierul din j 
schela Boldești, a străbătut cu trenul sau cu avionul j 
republici din marea Uniune; le vorbește de primirea J 
caldă de care se bucurau oaspeții romini tn Țara în j 
care se construiește comunismul. Și atunci gîndul lui j 
se îndreaptă către petroliștii sovietici, din a căror j 
experiență și-a durat succesele sale, succesele brigă- j 
zii lui, succesele cu care petroliștii schelei Boldești -j 
doresc să întîmpine ziua de 7 Noiembrie și cel de al j 
II-lea Congres al partidului nostru drag.

ANTON CADAR j

Cuvîntul muncitorilor 
din Craiova

CRAIOVA. — Răspun- 
zînd chemării lansate de 
oamenii muncii din Capi
tală, muncitorii, inginerii 
și tehnicienii din între
prinderile orașului Craio
va și-au luat angajamen
tul ca pînă la 23 decem
brie să îndeplinească pla
nul de stat pe 1955 la toți 
indicii. Pînă la aceeași 
dată productivitatea mun
cii va crește cu 3,1 ia su
tă față de media realiză
rilor de pe primele trei 
trimestre ale anului, iar 
prețul de cost va fi redus

cu 1,5 la sută. în cinstea 
zilei de 7 Noiembrie și a 
Congresului partidului se 
vor realiza noi produse, 
cum ar fi generatorul sin
cron de 19,38 și 1.2(id 
kva, uruitoare de porumb, 
noi sortimente de confec
ții și numeroase bunuri 
de larg consum. Totoda
tă, oamenii muncii din o- 
rașul Craiova și-au luat 
angajamente privind îm
bunătățirea calității pro
duselor și introducerea 
tehnicii înaintate.

(Agerpres)

CONTRIBUȚIA NOASTRĂ
încă la -data de 20 octombrie, țăra

nii muncitori cu gospodării indivi-dua-- 
le, țăranii întovărășiți și colectiviștii, 
precum și muncitorii din gospodăriile 
agricole de stat din raionul Fetești 
au îndeplinit planul însăimînțărilor de 
toamnă. Pentru a face cunoscută ex
periența sfaturilor -populare din raio
nul Fetești, pentru a împărtăși experi
ența organelor agricole în ceea ce 
privește executarea la timp și în bune 
condițiuni a însămînțărilor, un cores
pondent al ziarului nostru a pus cîte- 
va întrebări tov. Petre Năstase, pre
ședintele comitetului executiv al sfa
tului popular raional Fetești, în legă
tură cu muncile agricole de toamnă.

ÎNTREBARE : Am dori să ne spu
neți care au fost factorii care au 
asigurat succesul însămînțărilor 
de toamnă ?

RĂSPUNS : Trebuie spus că majori
tatea comitetelor executive ale sfatu-

’ Angajamentul n
Nu mai mer-

MUNCĂ ÎNSUFLEȚITĂ ÎN ÎNTRECERE

Foto-reporterul nostru a vizitat ieri uzinele ,,Mao 
Țze-dun“ din Capitală. In secția de cazangerie, obiec
tivul aparatului său fotografic a surprins un aspect 
din munca brigăzii condusă de Petre Popescu. Ca
zangiii din această brigadă muncesc cu însuflețire

pentru a da viață angajamentului luat în cinstea 
Congresului partidului: să îndeplinească pînă la 20 
decembrie planul anual. Petre Popescu împreună cu 
întreaga sa brigadă lucrează în aceste zile la suban- 
samblele unui gazogen de mari proporții.

Foto : MIHAI POPESCU

arîl“varnȘA însemnări de la uzina
„7 Noiembrie"-Arad

inginer. Cînd ți-e 
lumea mai dragă 
stația de pompare 
se poticnește.
plus, cei de la uzina electrică în
trerup curentul de 3—4 ori pe zi. 
Așa nu se mai - poate lucra.

Inginerul Reus și-a notat totul.
— Să le luăm pe rînd. Eu am să 

dau o mînă de ajutor ca să punem 
la punct stația de pompare, tova
rășii de Ia administrație să discute 
cu conducerea uzinei și la urmă 
om mai vedea ce-i de făcut.

Ședința se prelungise vreo două 
ore, dar concluziile au fost scurte. 
S-au făcut multe lucruri bune, dar 
mai sînt încă deficiențe, iar anga
jamentul trebuia îndeplinit...

In

sfîrșitul anului pes
te 6 milioane lei 
acumulări bănești 
peste plan".

Și munca a în
ceput.
la sfîrșitul lunii iu-

Așa a fost la început
Ziarele publicaseră de cîteva zile 

angajamentul întreprinderilor din 
regiunea Stalin și oamenii comen
tau veștile. Era vorba de zeci de 
milioane acumulări bănești peste

0 plan și problema cu acumulările 
* nu-i glumă. In ședința de produc

ție inginerul a dat un singur exem
plu :

— Numai dacă se trece la com
bustie lichidă la cazane se reali
zează economii de aproape 30.000 
lei lunar.

In cuvîntul lor, muncitorii și 
tehnicienii au arătat că o rezervă 
importantă o prezintă mecanizarea 
transporturilor; că la moară se 
pot face multe raționalizări folo
sitoare și cu toții au fost de acord 
că acumulările pot fi sporite.

In procesul verbal s-a consemnat 
apoi angajamentul concret: „Fa
brica „7 Noiembrie" va da pînă la

Intr-o zi, pe
lie, la moară au început discuțiile. 
Gavril Gali susținea sus și tare:

— Aspiratoarele astea nu sînt 
tocmai bune.

— Și ce vrei să le faci ?
— O mică modificare. Dacă le 

montăm niște cicloane n-o să mai 
fie nevoie de filtre de praf.

Tehnicienii de la cabinetul teh
nic au analizat propunerea lui Gali 
și au acceptat-o. Prin montarea a 
trei cicloane la aspiratoarele de la 
moară se economisesc anual peste 
480.000 lei. La fel muncitorii Fran- 
cisc Varga și Simion Petrila de la 
atelierul de întreținere au modificat 
o serie de piese Ia mașina de poli
zat și rifluit. Ca urmare, producti
vitatea muncii la această mașină 
a crescut cu 300 la sută, iar eco
nomiile se ridică la 49.000 lei a- 
nual.

Oamenii se țin de cuvînt
Sînt multe de spus despre felul 

cum se lucrează la întreprinderea 
„7 Noiembrie". Cu trei luni de zile 
în urmă, oamenii au hotărît să dea 
patriei acumulări bănești peste plan 
in valoare de peste 6 milioane lei 
și țin mult să depășească angaja
mentul. De la 1 iulie la 1 octom
brie întreprinderea a realizat 
2.621.000 lei acumulări în afara pla
nului. Angajamentul pînă la acea
stă dată a fost depășit cu 165.000
lei. Și cifrele acestea sînt deosebit 0 
de grăitoare. v

I. COJOCARU Q
corespondentul ,,Romîniei libere" Q 

in regiunea Arad V

acestora la un înalt nivel agrotehn'c. 
Astfel, întrecerea dintre comunele Co- 
cargeaua, Ștefan cel Mare și altele, s-a 
bazat pe întrecerea dintre țăranii mun
citori în cadrul c-rcumscripțiilor și în
tre circumscripțiile electorale. Dapu- 
tați ca Nicolae C. Marin, Stan Bucur, 
Gheorghe Buzea și alții din ccmuna 
Ștefan cel Mare, deputății Gh. Catri- 
nescu, Lina Comănici, din comuna Co- 
cargeaua au fost sufletul întrecerii’. 
Ei au avut convorbiri cu alegătorii în 
cadrul circumscripțiilor electorale, s-au 
îngrijit de formarea grupelor de în- 
tr-ajutorare. Cele mai numeroase gru
pe de într-ajutorare au fost în comu
nele Ștefan cel 
Maltezi și altele, 
ve comunale s-au 
zarea fruntașilor 
mînțărilor.

Desfășurîndu-și
vitatea, majoritatea comunelor au în
deplinit înainte de termen planul însă- 
mînțărilor. In comunele Cocargeaua și 
Plalonești, de pildă, planul însămîn
țărilor de grîu este depășit cu aproa
pe 100 de ha.

Putem spune, fără să greșim că ni
velul agrotehnic al însămînțărilor din 
acest an este mult superior celui din 
anii precedenți. Bunăoară, anul aces
ta s-a selecționat o cantitate de peste 
1.000 tone de sămînță mai mult ca 
anul trecut..Mari suprafețe au fost în
sămânțate cu grîu în rînduri încruci
șate și în rînduri dese. Dacă în anul 
1954 s-au semănat doar 2.144 ha. în 
cruce, anul acesta suprafața însămîn- 
țată cu grîu după această metodă este 
de 5.453 ha.

PE OGOARELE ÎNTOVĂRĂȘIRII

Convorbire cu tov. Petre 
Năstase, președintele comi
tetului executiv al sfatului 

popular raional Fetești

rilor populare din raionul Fetești 
s-au îngrijit în acest timp de buna 
pregătire a însămînțărilor, iar atunci 
cînd perioada optimă de semănat a 
sosit, au căutat să-și asigure o legă
tură strînsă cu masele de țărani mun
citori. La rîndul său, comitetul execu
tiv raional a considerat că îndrumarea 
și controlul făcut zi de zi comitetelor 
executive comunale în ceea ce privește 
executarea însămînțărilor de toamnă, 
au un rol deosebit de important. Acest 
lucru a dus la scurtarea timpului de 
însămînțare, a contribuit la ridicarea 
nivelului agrotehnic al lucrărilor.

Epoca optimă a însămînțărilor pen
tru raionul nostru a fost respectată a- 
nul acesta tocmai prin reducerea 
timpului de lucru. Acest lucru a fost 
posi'bil datorită extinderii cu peste 
la sută a mecanizării arăturilor 
însămînțare în sectorul individual 
agriculturii, față de anul trecut.

ÎNTREBARE: Ce ne puteți spune 
despre întrecerea patriotică dintre 
circumscripțiile electorale ?

RĂSPUNS: întrecerea între cir
cumscripțiile electorale din satele ra
ionului Fetești, între sate și comune 
a fost un alt factor care a contribuit 
la executarea însămînțărilor, într-un 
timp atît de scurt, ca și la executarea

M'are, Cocargeaua, 
Comitetele execuți- 

îngrijit de populari- 
in executarea insă-

tn felul acesta acti-

25 
de 
al

Ogoarele de toamnă au o mare importanță în obținerea unei 
producții sporite la hectar. Executate la adincimea de 22—25 cm., 
ogoarele de toamnă ajută, printre altele, la înmagazinarea unei mari 
cantități de apă care provine din ploi și topirea zăpezii.

In clișeu : tractoristul Gheorghe Pușcașu din brigada a petra de 
la Ș.M.T. Roman execută ogoare de toamnă pe terenul întovărășirii 
agricole „Veac Nou“ din comuna Dulcești, regiunea lași.
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Un deputat din Deltă
Vînturile nestatornice și reci ale a- 

cestei toamne s-au abătut din 
nou peste, stufărișurile Deltei. 

Luciul tremurător al apei 6-a înfio 
rat răscolit de primele vîrtejuri,
Iar bogatele vegetații plutitoare au 
pornit în obișnuita lor migrație. 
Algele cenușii și nuferii vagabonzi 
în labirintul indescifrabil al zeci
lor de canale, își conturează parcă 
siluetele lor discrete și fragile pe o 
imaginară pî-nză pictată cu multă 
măiestrie. Așa e toamna în Deltă 1 Un 
potop de lumină blîndă se revarsă pe
ste trestiile mlădioase, iar un întreg 
arpegiu de culori nuanțează viu ;i 
pictural amănuntele splendide ale na
turii. In piept, simți aroma tare 
a sălciilor și mireasma crudă a ierbu
rilor mustind de clorofilă. Oare nimic 
nu perturbă nemișcarea peisajului ? 
Așteptați puțin. E destul să asvîrli o 
ciosvîrtă de băț în împărăția stufului 
și a trestiilor și un fîșîii agitat și pre
lung face să tresară inima drumețu
lui. Intr-un foșnet uriaș, zeci de ră- 
țuște, lișițe negre și privighetori de 
baltă, întunecă conturul ondulat al o- 
rizontului.

Arhip deputatul...

Hai, Arhip Malihin, trage vîrtos 
din babaici să nu înnegurăm cu 
lotca aici în domnia neclintită 

a apelor 1 Strînge ialienele și scoate 
vintirul din clipocitul undelor albăs
trii, să vedem cîți bibani, somatei ori 
știrici am adunat în drumeția noa
stră. O căldare in care clipocesc peș
tii cu solzi aurii ne răsplătește aștep
tarea. Arhip Malihin, tovarășul meu 
pe cărarea lucitoare a undelor, parcă 
vrea să-mi spună. Ehei, vezi ce bo
gată e Delta noastră ? Nu te uita nu
mai la stufișurile acestea, la rațele 
și lișițele durdulii. Privește acum în 
amurg cum joacă feluritele soiuri 
de pești și gîndește-te cît te
zaur e ascuns aici în potirul acesta 
plin de sevă și de poezie. Dumneata 
n-ai apucat vremea aceea cînd lotci,e, 
năvoadele și takenele noastre, erau bu. 
nul păiupainicilcr hrăpăreți. Atunci 
peștele prins cu sudoare lua drumul 
cherhanalelor chîaburești. Acum toate 
acestea pe care le vezi sînt ale noas
tre. Ale noastre sînt și frumusețile Del
tei și bogățiile ei. Și cite bogății as
cunde încă nu stau nefolosite de pri
ceperea noastră... Așa părea că-mi gră
iește, în liniștea acelui amurg molcom 
de toamnă, Arhip Malihin. Pe „un

chiul Arhip" — așa cum i se spune la 
mila 23 — îl cunoscusem cu cîteva 
zile în urmă la Tulcea. Venise la o 
ședință la sfatul popular raional. Acolo 
am aflat că este președintele sfatului 
popular din com. Sf. Gheorghe și unul 
dintre cei mai destoinici deputați de pe 
cuprinsul raionului. Ager la minte și 
plin de inițiativă, „unchiul Arhip“ 
pescarul acesta bătrîn care a cutreerai 
cu lotca peste 26 de ani capricioasele 
ape ale mării, a dus la capăt aici la 
Sfîntul Gheorghe cu ajutorul celorlalți 
deputați din comună, multe lucruri 
bune care au făcut de nerecunoscut 
pustiile meleaguri de altădată.

înaintăm încet pe undele sclipitoa
re ale apei. O melodie plăcută se aude 
din depărtare pînă aici în inima Deltei. 
Nu, nu e cîntecul pescarilor care se 
întorc cu năvoadele pline. Acela se 
aude mai tîrziu, mai spre seară. Ceea

S
Știri

• Marți dimineața au părăsit Ca
pitala, plecînd în R.D. Germană, echi
pele selecționate de volei ale R.P.R. 
care vor susține întîlniri prietenești, 
la Berlin, cu echipele R.D. Germane.

O Marți au plecat la Belgrad jucă
torii de tenis de masă Tioeriu Ha- 
rasztosi, Matei Ganiner și Paul 
Pesch. Ei vor participa între 4—6 
noiembrie Ia un mare turneu inter
national care va reuni pe cei mai 
bunj jucători din Anglia. R.P. Un
gară, R. Cehoslovacă, R.F. Germană, 
R.P.F. Iugoslavia. 

ce se aude acum este stația de radio- 
ficare. Da, pescarii au acum stații de 
radioficare. Iar punctele acelea tremu
rătoare ca niște licurici nu sînt niște 
vedenii înșelătoare plutind deasupra 
apelor. Sînt luminile electrice de la 
Sfîntul Gheorghe. Aproape am termi
nat electrificarea — spune mîndru Ar
hip. Și cine crezi că a făcut toate a- 
cestea ? Noi, pescarii aceștia bătrîni și 
tineri care sîntem stăpîni astăzi pe 
munca noastră. Cum le-am făcut ? As
ta nu este o istorie prea complicată : 
Folosind toate bogățiile aflate aici, 
punîndu-le în valoare cu pricepere, cu 
dragoste pentru ele și pentru noi. Și 
cite vom mai face în viitor...

Oamenii îl cunosc

dm furtună..

O vorbă veche pe care au păstrat-o
pescarii pînă în vremurile noa
stre spune că încrețiturile o- 

brajflor și cutele de pe frunte 
sînt istoria nescrisă a furtunilor 
petrecute Așa spun bătrînii pes
cari. Dacă ne luăm după această 
legendă, atunci înseamnă că multe fur
tuni a străbătut Arhip Malihin în ră- 
tăcltoarea lui meserie pe ape. Multe 
furtuni și multe necazuri și-au lăsat 
urmele pe fruntea încrețită a lui Ar
hip. De multe ori seara cînd se a- 
șează pescarii la taifas pe cîte ur 
grind în jurul focului de stuf umed, 
unchiul Arhip le mai povestește cîte 
ceva. Oare cine a uitat furtuna aceea 
de pe Razelm ? Au trecut mulți ani 
de atunci... Ii prinsese în larg furtu
na și valurile vinete, întunecate, lo
veau cîinos pereții lotcei. Se lăsase în 
jurul lor o lumină nefiresc de străve
zie și bubuiturile înăbușite spintecau 
întinderile fără de pulbere. Apoi cînd 
s-au revărsat potopurile spumoase de 
apă ca niște avalanșe necruțătoare, 
pescarii s-au privit cu spaimă în su
flet. Arhip era în mijlocul lor. Mai 
tînăr pe vremea aceea, cu barba roș
cată, abia mijită. Dar oamenii aveau 
încredere în Arhip „al lor“, aveau în
credere în privirea lui cutezătoare, în 
îndărătnicia lui în fața morții și a 
primejdiilor.

...Multe zile-și nopți au rătăcit pri
begi la discreția neîndurătoarei fur
tuni. Dar uniți și dîrzi au biruit po
topul de apă. Atunci cînd. geana ro
șiatică a cerului a clipit printre norii 
plumburii și întunecoși. vînzoleala a- 
pelor s-a potolit căutîndu-și așteptata 
odihnă.

Au pornit vîslind de după plauri, 
uzi și înfometați. Biruiseră furtuna.

Comunistul Arhip Malihin n-a uitat 
nimic din întunecatul trecut. Ține 
minte. N-au uitat nici pescarii orop
siți de altădată. Toate acestea nu se 
uită. Amintirea acestor lucruri dă o 
maț _ adîncă prețuire împlinirilor de 
astăzi. Iar lucrurile noi înfăptuite aici 
sînt nenumărate.

In lupta pentru biruire^ 

greutăților

Un pescăruș a iîlfîit scurt din 
aripi deasupra barcazului care 
alunecă domol în rada por

tului. Privește —- m-a îndemnat Arhip. 
Și pescărușul parcă e vesel. Astăzi,

PORT
Cupa R. P.

Azi și mîine se dispută optimile de 
finală ale competiției fotbalistice 
„Cupa R.P.R.“.

Programul jocurilor este următorul: 
Hunedoara: Metalul — Flamura roșie 
Arad ; Mediaș : Flacăra — Dinamo 
București; Bacău : Dinamo — C.C.A.; 
Oțelul Roșu: Metalul — Dinamo Ora
șul Stalin (se joacă joi) ; Oradea: 
Locomotiva—Progresul Oradea; Fălti- 

pescărușul acesta nu mai preves
tește nimic rău. Oamenii de aici 
au biruit furtunile. Da, oamenii. 
Fără oamenii aceștia întreprinză
tori și destoinici, nu s.ar fi putut 
face nimic. Pescarii noștri au a- 
cum multă inițiativă. Doar muncesc 
pentru ei. Iar noi deputății ne stră
duim să facem cinste încrederii lor, 
să punem în practică, împreună cu 
ei, inițiativele pornite de jos. Uite, 

casa aceasta, înaltă, luminoasă. Acum 
este cămin pescăresc. Știi din ce am 
făcut-o ? Din cherhanele vechi, pu
trezite. Deputății Tudor Simion, Va- 
sile Castilianu, Savrentie Tulceanu au 
mobilizat cetățenii, s-au apucat de 
treabă și lucrul a fost gata.

Președintele Arhip Malihin are 
dreptate. Multe se pot face atunci 
cînd oamenii își unesc forțele și știu 
să se gospodărească. Ce dovadă mai 
bună decît contururile acestui viitor 
oraș 1 Jumătate din comună a fost e- 
lectrificată și nu peste mult timp în 
toate casele se va aprinde lumina e ■ 
leclrică. Clubul acesta mare cu 
săli de lectură, care se construiește 
prin autoimpunere, brutăria unde pes
carii pot cumpăra pline caldă, creșa 
și dispensarul, radioficarea făcute tot 
prin autoimpunere — toate acestea 
vorbesc într-un limbaj simplu despre 
munca rodnică a deputaților de aici. 
Președintele Arhip se sfătuiește me
reu cu deputății pentru a găsi noi for
me de a-i atrage pe pescari spre a-și 
gospodări cît mai bine comuna, spre 
a folosi nesecatele rezerve în vederea 
unor noi înfăptuiri obștești. Semnele 
prezentului își găsesc contururile și în 
casele noi construite în locul colibe
lor rudimentare. Toate acestea sînt 
făcute prin hărnicia oamenilor. 
Comisiile permanente activează neos
tenit. Mereu noi și noi iniția
tive prind viață. Pescarii simt 
deplin viața omenească pe care o tră
iesc. La întreprinderea piscicolă din 
Sf. Gheorghe ei se bucură de condiții 
bune de muncă, iar cuterele rapide iau 
cu timpul locul lotcilor. Vorbindu-mi 
și arătîndu-mi toate acestea, deputa
tul Arhip Malihin nu se sfiește să-mi 
spună :

— Am fi putut face și mai multe. 
Vezi aici grajdul acesta modern de 
vite. E făcut tot prin autoimpunere. 
Numai că nu ne-am ostenit să ne în
grijim mai cu temei și de creșterea 
vitelor. Dar ne punem noi mai depar
te la lucru...

Proiecte ? Proiecte sînt multe și cu- 
noscîndu-i îndeaproape pe acești oa
meni ai și siguranța că vor fi reali
zate. Arhip mi-a vorbit la despărțire 
despre marele complex de pescuit ce 
se va construi, despre cele 5030 de 
hectare care vor fi folosite pentru a- 
gricultură, despre plantațiile îndrăz
nețe ce vor îmbogăți flora Deltei.

— La anul o să găsești poate aici 
cucuruz. Și după un borș bun de peste 
o să mîncăm un harbuz dulce ca mie
rea. Să nu uiți să vii. Ai înțeles ?

N-am să uit unchiule Arhip. Am să 
viu negreșit 1

D. TABACU

R. la fotbal
ceni: Avîntul — Progresul C.P.C.S. 
București.

Cele dcuă partide programate în 
Capitală se dispută după următorul 
program • Locomotiva București — 
Flacăra Ploești astăzi la ora 14,30 pe 
stadionul Giulești; Dinamo VI Bucu
rești — Metalul Cîmpia Turzii se dis
pută mîine, la ora 14,30. pe terenul 
Dinamo Obor.

’ FOILETON

CU TRENUL
Sînt multe feluri de călătorii: după 

natura mijloacelor de transport, dar 
mai ales după scopul urmărit. Sînt oa
meni care călătoresc numai pe jos: a- 
cei globe-trotteri care colindă lumea 
numai ca să scarpine cit mai mult pă- 
mintul cu pingelele. Sînt unii care su
feră de boala voiajului din manie ca 
miliardarul cela american care finea 
morfis să vadă cum se ciocnesc două 
trenuri. Sînt insfirșit oameni pe care 
li mină la drum nevoia. Așa călăto
ream eu mai dăunăzi claie peste gră
madă, într-un tren ce cobora pe Valea 
Jiului. Nimeni nu umbla de plăcere. 
Nici cetăjeanul care, venind din cine 
știe ce colț al Ardealului, s-a urcat în 
gara Simeria. Nu era singur. Pe lingă 
solia ou un copilaș de fîță, omul avea 
mult ccdabalîc și, slobod, neinfășurat 
in nimic, un pui de miță tărcat. Mer
geau departe. Aveau să schimbe trenul 
la Craiova pentru un tirgulef de la 
Dunăre. Și era noapte. Călătorea omul 
de nevoie.

Dar una-i nevoia și alta bunăvoința.
Omul s-a descălțat ca la el acasă. 

Mița mieuna sub canapea. Pruncul și-a 
udat scutecele. Toate ar fi mers cum 
ar fi mers, căci erau trecătoare, dacă 
mama in loc să fie pregătită cu toa
te cele de trebuință, n-ar fi făcut din 
rezemătaarea de pluș roșu a canapelei 
gard de întins primenelile. Ba și pe 
corlata de sus atlrnau cîrpe.

— Hm, îmi ziceam in gind, foarte 
bine e că in compartimentele cu pluș 
roșu poate călători acum tot omul tru
dit, dar vorba ceea: și el să sfințeas
că locul, să fie cu milă și băgare de 
seamă pentru bunurile obștei. Și mă 
întrebam in sinea mea, privind otrepele 
de pe corlată și cele de pe gardul de 
pluș: Cum se poate ca cineva să se 
simtă așa de la largul său pe canape
lele trenului ? Hm, îmi zisei eu iar: 
dar prinfesa ceea care la casa ei trăia 
in mare lărgime, cum de a putut să fie 
așa de ingustă la cuget cu mine...?

Mai de mult, tărbăcit de prin cele 
zănoage ale Retezatului unde dormi- 
sem prin colibe de boari, coboram cu 
trenul Valea Prahovei. Aveam permis 
de gazetar. Stăm intr-un compartiment 
de clasa întîi, numai pe un loc, cel de 
lingă ușifă. Toate celelalte erau goa
le... Iată că la o stație, intră o cucoa
nă înaltă, trecută de ani, mă privește 
prin face-ă-main-ul cu miner aurit, 
sbirceșie din nas, apoi s-așează pe ca
napeaua din față. Mergem ce mer
gem și părăsesc pentru cîteva clipe 
compartimentul. Cînd mă întorc ce să 
vezi... ? Portiera închisă, perdeluța tra
să, șapca și servieta mea in clanță pe 
dinafară, conductorul de pază.

— Ce-i asta... ? zic.
— Șșșt... I duce conductorul degetul 

la buze.
— Ce șșșși... ?
— Doarme, prințesa Ghica!
A fost cit pe aci să dau cîteva 

picioare-n ușă. Apoi, m-am răzgindit. 
Mi-am căutat alt loc. Dar mă tot ‘în
trebam : Cum se poate să cuprindă 
șase locuri, ori cit de lungă era ea și 
ori cît de late moșiile sale.,. ?

Cu trenul in vagon plușat, nu mai 
merge prinfesa Ghica; merge azi tot 
omul. Numai că trebuie să aibă grijă 
și bună cuviință. Dacă-i stăpin și pe 
tren, apoi trebuie, cred, să se poarte 
și aici cu drag și respect, ca pentru 
orice bun al lui și al sofilor lui.

1OACHIM BOTEZ

In toată țara a început de Ia 1 
noiembrie primirea abonamentelor 
la ziare și reviste pentru anul 
195G.

Abonamentele se primesc de că
tre difuzorii de presă din întreprin
deri, instituții și la sate, prin fac
tori, agenții și oficiile poștale.

Să folosim în practica agricolă 
realizările științei sovietice

Prof. dr.
Sherasim Constantinescu

Membru corespondent 
al Academiei R.P.R.

Directorul secțiunii de viticultură 
de la I.C.A.R.

•
• Deviza omului so-
• cialist, arătată de
• I. V. Miciurin, este
• ca să nu așteptăm
• daruri de la natură,
• ci să i le smul-
• gem singuri. Aceas- 
j tă deviză este va- 
j labilă deopotrivă 
î pentru cei care lu-
j crează pe tărîmul științei, cît și 
î pentru cei care muncesc in sectorul 
f de producție; pe ogoare ca și în
• grădini. în vie ca și în livadă.
î Pentru noi, cercetătorii din do-
• meniul viticultorii, opera marelui
• Miciurin a deschis drum larg
• Biologia miciurinistă a dar. o nouă 
ț orientare în ameliorarea și se'.ec-
• ția viței de vie, în crearea de
• soiuri noi. La stațiunile I.C.A.R.
• se selecționează astăzi după
• metodele sovietice cele mai va- 
î loroaise soiuri. Astfel, la stați- 
f unea I.C.A.R. Odobești se se-
• tecționează Fetească neagră și
• Băbească pentru vinuri roșii și 
î Gaiibena pentru vinuri de mare 
: producție; la stațiunea Valea Că- 
? iugăirească se selecționează Ga. 
: may noir și Cabernet pentru vinuri
• roșii de mare calitate; la stațiunea
• Murfatlar se selecționează Pinot 
j gris și Riesling pentru vinuri li-
• ceroase; la stațiunea Drăgășani
• se ameliorează soiurile Crîmpoșie, 
î Braghwiă și Gordan pentru marea
• producție, iar la stațiunea Grăciu-
• nel-Tîrnavele, soiurile Fetească, 
î Traminer și Silvainer, pentru vi- 
j nuri licoroase de înaltă calitate.
• Tot biologia miciurinistă ne în- 
» vaț.ă cum să creăm soiuri noi folo-
• sind nu numai calea hibridărilor
• sexuate. dar și pe cea vegetativă,
• mai ales calea mentorului. Numai
• în timp de șase ani unitățile ex-
• perimentale viticole au creat, mer- 
j gind pe ambele căi, un fond de hi-
• brizi care se ridică la peste 15.000
• puieți — plante noi. Unele din a- 
f ceste ptainte noi manifestă carac-
• tere vădit superioare părinților. Se 
f remarcă în mod deosebit unele 
? soiuri de masă, care s-au creat 
j la București, pentru condițiile de 
j silvo-stepă, unde cultura acestor
• soiuri se impune tot mai accentuat, 
ț Aici s-a obținut un soi timpuriu ca
• și Perla, un soi alb cu bobul mai 
i mare ca Afuz-Ali, o coarnă neagră 
î tămîioasă, un Cabernet cu zeamă
• colorată și altele.
• Miciuîin a arătat și importan-
• ța mediului, iar Lîsenko a stabi-
• lit legea unității dintre plante și
• mediu. Urmînd calea lor, s-a putut
• ajunge în condiții de lucru ra-
• pide la stabilirea sortimentelor eco-
• nomice pe țară și la raionarea în- 
ț tregii viticulturi — lucrare de bază
• pentru dezvoltarea planică a viti-
• culturii noastre în viitor.
j Planurile de raionare a viticul- 
ț turii au fost întocmite pentru toa- 
f te regiunile din țară ; în ele se o- 
ț glindesc deopotrivă necesitățile e- 
î conomiei noastre de stat, cît și 
ț posibilitățile de realizare a lor 
î pe teren. Soiurile au fost asociate 
f tehnologic și biologic între ele și 
ț în același timp adaptate la condi-
•
ta..0..«

Popularizarea metodelor agrotehnice sovietice
In cadrul Lunii prieteniei romîno- 

sovietice, în întreaga țară se desfășoa
ră în aceste zile o largă acțiune de 
popularizare a metodelor agrotehnice.

La Tg. Mureș, a avut loc în sala 
sfatului popular al Regiunii Autonome 
Maghiare conferința prof. dr. Csiiros 
Istvan, de la Universitatea „Bolyai' 
din Cluj despre „Expoziția Agricolă 
Unională de la Moscova".

In comuna Somcuța Mare, regiunea 
Baia Mare, prof. Teodor Bordeianu,

-.e..,..,..#..0**0..0 —0..^ 

țiile de mediu na- • 
tural — climă, sol • 
— ținînd îndea- • 
proape cont și de • 
condițiile sociat-e- • 
conomice. •

In Editura de stat pentru literatura 
politică a apărut partea a II-a din cu
legerea „Rezoluțiile și hotărîrile con
greselor, conferințelor P.C.U.S. și ale 
plenarelor C.C." cuprinzînd documen
te din perioada 1924—1930, care aduc 
o contribuție importantă la îmbogăți
rea tezaurului marxism-leninismuiui 
și dau un exemplu viu de aplicare 
creatoare a învățăturii marxist-leni- 
niste în practica construirii socialis
mului.

★

Volumul începe cu documentele Con
gresului al X-III-lea al P.C. (b) din 
Rusia (1924). Acesta este primul con; 
greș al partidului după moartea lui 
Lenin. Este știut că dușmanii parti
dului și ai socialismului profitînd de 
greutățile perioadei de refacere econo
mică și de moartea lui Lenin, au por
nit o nouă ofensivă împotriva parti
dului și a conducerii sale leniniste. 
Dar partidul a apărat cu fermitate 
unitatea nodurilor sale, a păstrat 
puritatea sa ideologică dînd o ri
postă zdrobitoare blocului troțkist care 
căuta să lichideze mărețele cuceriri ale 
Revoluției din Octombrie și să restau
reze capitalismul. Ascultînd raportul 
C.C. prezentat de I. V. Stalin, Congre
sul al XlII-lea a condamnat în unani
mitate poziția lui Troțki și a celorlalți 
trădători strînși în jurul lui, definind-o 
ca o deviere mic-burgheză de la marx
ism, ca o încercare de revizuire a le
ninismului. In rezoluția congresului la 
raportul C.C. se arată că Congresul al 
XlII-lea a aprobat în totul măsurile 
luate de C.C. al partidului, fermitatea 
și intransigența bolșevică de care a 
dat dovadă în cursul discuției, apărînd 
bazele leninismului împotriva devieri
lor mic-burgheze,
j Congresul s-a ocupat apoi de pro

In sectorul a- • 
grotehnic, ajutoru»! • 
științei sovietice se • 
resimte nu mai pu- • 

țin. Dacă analizăm situația din • 
sectorul pepinieristic de produ- • 
cerea materialului săditor viticol, j 
vedem că după ce întreaga pro- • 
ducție a fost concentrată în uni- ? 
tați socialiste mari, s-au putut in- ț 
troduce în cultura școlilor de vițe • 
asolamentele, s-au putut mecaniza ț 
pînă la 80 la sută lucrările grele ț 
de desfundat, făcut biloane, despi- ’ 
cat biioane. plantat, stropit și scos î 
vița din pepinieră.

In Viile pe rod, cercetările din • 
țara noastră sprijinite pe realiză- • 
rile științifice în sectorul viticol ? 
din U.R.S.S., au dat noj metode • 
de lucru cu privire la tăierea vi- : 
ței de vie, la operațiile în verde ; 
— ciupit și cîrnit — la lucrările • 
solului, la folosirea îngrășăminte- i 
lor, combaterea eroziunii, etc. i

In sectorul tehnologic, s-au sta- Ț 
bilirt norme noi pentru culesul vii- • 
lor la momentul coacerii depline, î 
fără a se mai înregistra pierderi j 
inutile prin supracoacere. De ase- f 
menea s-au adoptat numeroase pro- f 
cedee de prelucrare a strugurKcr. •

Aplicînd aceste realizări în prac- : 
tică, oamenii muncii din sectorul : 
vittol de la noi au început să rb- : 
țină succese evidente în muncă în : 
ultimii ani. Astfel, la stațiunile vi- s 
ticole I.C.A.R. s-au atins producții- : 
record în cultura de port-altoi ? 
de peste 215.000 butași la hectar • 
(Crăciunel) ; producții-record de • 
peste 40 la sută la vițe altoite ca- • 
lîtatea întîia, (Drăgășani) ; și pro- • 
ducții-record de peste 22.000 kilo- • 
grame struguri la hectar (Valea • 
Călugărească). La unele gospodă- • 
rii agricole de stat și colective, la • 
unele instituții de învățămînt ca ; 
și în sectorul individual, au fost f 
atinse recolte record pînă la 23.000 : 
kg. struguri la hectar (gospodăria ? 
de stat Odobești, școala de viti- î 
cultură Huși, țăranul Neagu din j 
Ostrov, etc.). ș

In ceea ce privește producția i 
științifică, secția viticultură din | 
I.C.A.R. a pus la dispoziția Minis- i 
ferului Agriculturii în ultimii trei i 
ani. 32 de realizări diferite pentru • 
a fi transpuse în practică. Reali- • 
zările în viticultură nu se vor opri • 
aici; sprijinindu-se pe dezvolta- • 
rea unitară a tuturor ramurilor din î 
agricultură, ele vor crește tot mai î 
mult. In sourtă vreme, viticultura • 
își va asuma sarcina de punere în • 
valoare a tuturor terenurilor napro- • 
ductive, cucerind nisipurile, terenu- • 
rile pietroase, terenurile erodate de • 
coastă, etc., făcînd prin aceasta să ? 
crească necontenit suprafața agri- i 
colă a țărij Și implicit venitul na- • 
țional și nivelul de trai al oame- • 
nilor muncii.

i 
.o. .a.•..•„•..«..«..a..* *.,  •..«„d

membru corespondent al Academiei 
R.P.R., a vorbit în fața a peste 400 de 
participanți — ingineri, tehnicieni, 
fruntași în pomicultură — despre 
„Dezvoltarea pomiculturii noastre sub 
înrîurirea concepțiilor miciuriniste".

In numeroase orașe, comune și sate 
s-au deschis expoziții agricole în care 
sînt ilustrate înfăptuirile oamenilor 
muncii de pe ogoare în urma aplicării 
înaintatelor metode agrotehnice sovie
tice. (Agerpres)

Concert extraordinar 
dedicat compozitorului 

Serghei Prokofiev
In cadrul manifestărilor artistice or

ganizate cu prilejul Lunii prieteniei 
romîno-sovietice, marți seara a avut 
loc în sala Ateneului R.P.R., un con
cert extraordinar dat de Orchestra 
simfonică Radio dirijată de Nikolai 
Anosov, maestru emerit al artei din 
R.S.F.S.R., cu concursul pianistului 
lakov Zak, laureat al concursurilor 
unionale și internaționale de pian, so
list al Filarmonicii din Moscova. Pro
gramul concertului a fost dedicat crea
ției marelui compozitor sovietic Ser
ghei Prokofiev.

In prima parte a programului, Ni
kolai Anosov a dirijat cu prestanță și 
profunzime, Suita 2-a de balet „Romeo 
și Julietta". Magistrala interpretare 
dată de lakov Zak, Concertului nr. 3 
în do major pentru pian și orchestră, 
lejeritatea, ritmica pregnantă și muzi
calitatea cu care pianistul sovietic a 
executat acest dificil concert, au stîr- 
nit entuziastele aplauze ale publicu
lui. Rechemat cu insistență de ascultă
tori, lakov Zak a mai interpretat ulti
mele două părți dintr-o sonată de 
Prokofiev.

Concertul s-a încheiat cu Simfonia 
a 7-a în do diez minor, căreia Nikolai 
Anosov i-a pus în lumină întreaga 
prospețime și elan tineresc ale acestei 
ultime lucrări a lui Serghei Prokofiev.

Publicul aflat în sală a făcut o cal-i 
dă apreciere concertului dat de oaspe
ții sovietici.

(Agerpres)

Piese sovietice la microfon
Iubitorii emisiunilor de teatru la 

microfon vor avea prilejul ca — în ca
drul „Săptămînii muzicii și a teatru
lui sovietic" — să asculte unele dintre 
cele mai reprezentative lucrări ale. 
dramaturgiei sovietice. Ciclul de emi
siuni s-a deschis duminică 30 octom
brie, orele 18, cu premiera adaptării 
radiofonice a cunoscutului roman 
„Mama" de Maxim Gorki.

O altă premieră o va constitui & 
daptarea radiofonică a piesei „Omul 
cu amina" de N. A. Pogodin. Alături 
de cunoscuta piesă „Te privește per
sonal" de Lev. Oșanin și E. Uspens-i 
kala, va putea fi ascultată în același 
ciclu de emisiuni piesa „Liceenii" de 
K. Treniov și piesa „Trenul blindat 
14—69“ de Vsevolod Ivanov. In ca
drul aceluiași ciclu al „Săptămînii 
muzicii și a teatrului sovietic", în ca
drul emisiunilor de teatru ia microfon 
pentru copii și tineret se va transmite 
piesa „1918", dramatizare radiofonică 
după nuvela cu -același nume a scrii- 
torului sovietic D. A. Furmanov.

In ziua de 7 Noiembrie, se va 
transmite valoroasa operă dramatică 
a lui Vsevolod Vișnevski „Tragedia 
optimistă".

Concert de muzică 
ușoară

In cadrul Săptămînii teatrului șl 
muzicii ruse și sovietice, organizată 
cu prilejul Lunii prieteniei romîno-so
vietice, marți seara a avut loc în sala 
din Calea Victoriei nr. 174 un concert 
dat de Ansamblul de estradă al 
R.P.R., dirijat de Sergiu Malagamba.

Concertul a cuprins un bogat pro
gram de muzică ușoară romînească șl 
sovietică la care și-au dat concursul 
Gică Petrescu, frații Grigoriu, Mara 
Dumitrașcu, Dorina Drăghici, Florin 
Dorian, Rodion Hodovanski, N. Nițe- 
scu, Luigi Ionescu, Maria Sereea șj 
alții. (Agerpres)

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - RECENZIE _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

„Rezoluțiile și totărlrile congreselor, conferințelor
P. C. U. S. și ale plenarelor 0. C.” (partea a Il-a)

blema întăririi alianței dintre oraș și 
sat; ca sarcină principală a muncii 
la sate, congresul a lansat lozinca coo
perativizării prin toate mijloacele a 
maselor țărănești. O importanță deo
sebită a acordat Congresul al XlII-lea 
promoției leniniste de membri ai par
tidului arătînd necesitatea de a inten
sifica munca de educare ideologică și 
călire politică a acesteia. Numeroase 
documente cuprinse în volum ca rezo
luția plenarei C.C. al P.C. (b) din 
Rusia, din octombrie 1924 „Despre sar
cinile imediate ale muncii la sate" și 
a plenarei din aprilie 1925 ..Sarcinile 
imediate ale politicii economice a par 
tidului în legătură cu nevoile econo
mice ale satului" oglindesc lupta par
tidului pentru îndeplinirea sarcinilor și 
directivelor Congresului al XlII-lea.

Volumul cuprinde apoi lucrările Con
ferinței a XlV-a a P.C. (b) din Ru
sia (aprilie 1925). In acea perioadă, 
refacerea economică a Uniunii Sovie
tice era aproape terminată. Se punea 
cu toată tăria problema destinelor so
cialismului în U.R.S.S. La conferința 
a XlV-a a fost discutată și aprobată 
rezoluția „Despre sarcinile Internațio
nalei comuniste și ale P.C. (b) din Ru
sia în legătură cu plenara lărgită a 
C.E.I.C." Această rezoluție este unul 
dintre cele mai importante documente 
din istoria P.C. (b) din Rusia. In 
rezoluția sa, partidul pornea de la 
teza leninistă potrivit căreia în Țara 
Sovietică există tot ce e necesar pen
tru a construi o societate socialistă de. 
plină.

Ținînd seama de aceasta, conferința 
a XlV-a a trasat sarcina orientării 
spre construirea socialismului în 
U.R.S.S.

Afirmînd posibilitatea șl necesitatea 

construirii socialismului în U.R.S.S., 
conferința a condamnat „teoria revo
luției permanente", teorie menșevică 
a troțkiștilor, care nega posibilitatea 
construcției socialiste în U.R.S.S. și a 
respins încercările buhariniștilor de a 
opune liniei partidului „teoria" lor de
spre integrarea pașnică a burgheziei 
în socialism. Justețea liniei partidului 
s-a confirmat în perspectiva istoriei. In 
U.R.S.S^ a fost construită pentru pri
ma oară orînduirea socialistă cu baza 
și suprastructura corespunzătoare. 
Astfel, au fost create condițiile ne
cesare pentru trecerea treptată de la 
socialism la comunism.

In volum sînt cuprinse documen
tele Congresului al XIV-lea al P.C. (b) 
al U.R.S.S. (1925) care a intrat în is
toria P.C.U.S. sub denumirea de Con
gres al industrializării socialiste. In 
condițiile create de refacerea și dez
voltarea economică .a U.R.S.S. congre
sul a aprobat linia politică de orientare 
spre industrializarea socialistă a ță
rii și a însărcinat Comitetul Central 
să ducă o luptă pentru realizarea în 
practică a acestei linii a partidului.

In hotărîrile sale, congresul a res
pins în unanimitate planurile capitu
larzilor și ale opoziționiștilor troț- 
kisto-zinovieviști și a indicat să se 
„dirijeze construcția economică în di
recția transformării Uniunii Sovietice, 
dintr-o țară importatoare de mașini și 
utilaj, într-/j țară producătoare de 
mașini și utilaj, astfel ca, în condi
țiile încercuirii capitaliste, U.R.S.S. 
să nu se poată transforma în nici un 
caz într-o anexă economică a econo
miei capitaliste mondiale..." Congre
sul sublinia că industria socialistă de 
stat devine tot mai mult avangarda 
economiei naționale, oare duce după 
sine toate ramurile economice, inclu

siv agricultura, pe calea socialismu
lui. O serie de documente ca de pil
dă „Despre construcțiile capitale în 
industrie pe 1926—1927", „Despre di
rectivele economice pe anul 1927— 
1928“ oglindesc lupta P.C.U.S. pen
tru îndeplinirea sarcinilor industriali
zării socialiste, precum și succesele 
remarcabile obținute de clasa munci
toare din U.R.S.S. pe această cale.

învățătura leninistă despre indus
trializarea socialistă, despre dezvolta
rea în ritm accelerat a industriei 
grele, experiența multilaterală a 
P.C.U.S. în domeniul traducerii în 
viață a politicii ■ de industrializare, 
constituie o călăuză în acțiune pentru 
partidul nostru care conduce cu suc
ces opera de construire a socialismu
lui în țara noastră. Această experien
ță aplicată în mod creator ne învață 
să dezvoltăm în primul rînd acele 
ramuri ale industriei pentru care avem 
condițiile cele mai favorabile, să ți
nem cont de dezvoltarea economiei 
lagărului socialist, fără a renunța nici 
pentru moment la dezvoltarea cu pre
cădere și în rit>m accelerat a indus
triei grele.

Aplicarea creatoare de către parti
dul nostru a învățăturii marxist-leni- 
niste și a experienței P.C.U.S. cu pri
vire la rolul hotărîtor al marii indus
trii în victoria și consolidarea econo
miei socialiste și în creșterea capaci
tății de apărare a patriei este o che
zășie hotărîtoare a construcției victo
rioase a socialismului în țara noastră.

★
In volum un loc important îl ocu

pă documentele Congresului al XV-lea 
al P.C. (b) al U.R.S.S. (decembrie 
1927) — care a intrat în istoria 

P.C.U.S. sub denumirea de Congres al 
colectivizării agriculturii. In preajma 
convocării Congresului al XV-lea, suc
cesele politicii de industrializare socia
listă erau evidente. Congresul a însăr
cinat C.C. să dezvolte într-un ritm 
rapid industria socialistă și să ducă 
cu fermitate ofensiva împotriva ele
mentelor capitaliste pînă la completa 
lor lichidare.

In timp ce industria socialistă ob
ținea succese uriașe, agricultura ră
măsese foarte mult în urmă, neatin- 

gînd în multe ramuri nici măcar pro
ducția dinainte de război.

Călăuzindu-se după planul leninist 
de construire a socialismului care pre. 
vede colectivizarea agriculturii, Con
gresul al XV-lea a trasat partidului 
ca sarcină primordială trecerea trepta
tă a micilor gospodării țărănești pe 
făgașul marii producții socialiste. „Tre
buie pusă ca sarcină primordială — 
pe baza continuării cooperativizării ță
rănimii — trecerea treptată a gospo
dăriilor țărănești fărâmițate pe făga
șul marii producții (cultivarea în co
lectiv a pămîntului pe baza unei agri
culturi intensive și a mecanizării ei), 
sprijinind și încurajînd prin toate 
mijloacele mlădițele muncii agricole 
socializate. Congresul a adoptat o ho- 
tărîre cu privire la desfășurarea pe 
toate căile a colectivizării agriculturii, 
a trasat un plan de extinderș și de 
întărire a colhozurilor și sovhozurilor 
și a dat indicații precise cu privire la 
metodele de luptă pentru colectiviza
rea agriculturii, subliniind că metoda 
de bază este metoda convingerii țără
nimii muncitoare asupra foloaselor 
muncii în comun cu mijloace mecani
zate.

Constatînd că: „opoziția a rupt ideo- 
logicește cu leninismul, a degenerat 
într-o grupare menșevică, a pășit pe 
calea capitulării în fața forțelor bur
gheziei internaționale și interne și s-a 
transformat în mod obiectiv într-un 
instrument al celei de-a treia forțe 
împotriva regimului dictaturii prole
tare" congresul a trecut la lichida
rea blocului troțkisto-zinovievist.

Congresul a considerat că aparte
nența la opoziția troțkistă și propaga
rea vederilor acesteia sînt incompati
bile cu apartenența la partidul bolșe
vic. De aceea congresul a aprobat Ho 
tărîrea Plenarei C.C. al P.C. (b) din 
octombrie 1927 de a exclude pe Troțki 
și Zinoviev și pe adepții lor din rîn- 
durile partidului.

O mare însemnătate pentru cons
trucția socialistă victorioasă au avut 
rezoluțiile Conferinței a XVI-a a P.C. 
(b) al U.R.S.S. ținută în aprilie 1929. 
La conferință s-au discutat și s-au 
aprobat rezoluțiile cu privire la pri
mul plan cincinal de dezvoltare a e- 
conomiei naționale a U.R.S.S., care 
a aprobat varianta maximă a planu-' 

Iul cincinal cu privire la căile de 
dezvoltare a agriculturii și înlesniri
le fiscale pentru țăranul mijlocaș, cu 
privire la rezultatele și sarcinile luptei 
impoiriva birocratismului, cu privire 
la curățirea rîndurilor P.C. (b) al 
U.R.S.S. și verificarea membrilor 
și candidaților de partid, etc. Con
ferința XVI-a a adresat un apel „Că 
tre toți muncitorii și țăranii munci
tori din Uniunea Sovietică", prin care 
aceștia erau chemați să desfășoare 
larg întrecerea socialistă pentru înfăp 
tuirea și depășirea planului cincinal.

Alte documente importante cuprinse 
în volum arată cum Partidul Comu
nist al Uniunii Sovietice, în condițiile 
create de succesele industriei socia
liste și ale colectivizării a trecut de la 
politica de îngrădire a chiaburimii, 
dusă pînă atunci, la politica de lichi
dare a chiaburimii ca clasă pe baza 
colectivizării compacte.

Politica partidului la sate, îndrep
tată spre victoria orînduirii colhoznice 
a fost consfințită în hotărîrea istorică 
a C.C. al P.C. (b) al U.R.S.S. din 
5 ianuarie 1930 „Asupra ritmului co
lectivizării și măsurilor de ajutorare 
luate de stat în vederea construcției 
colhoznice". In această hotărîre s-au 
stabilit ritmuri diferite de colectivi
zare, împărțindu-se din acest punct 
de vedere regiunile în trei categorii. 
In hotărîre se subliniază că forma 
principală a mișcării colhoznice esie 
artelul agricol, iar principiul liberu
lui consimțămînt, principiu fundamen
tal al construcției colhoznice.

Teoria socializării agriculturii, fun
damentată de marele Lenin și dezvol
tată creator în documentele Congresu. 
lui al XV-lea al P.C.U.S. și alte do
cumente ulterioare ale C.C. al P.C.U.S. 
precum și experiența practică a 
P.C.U.S. privind căile și metodele de 
atragere a milioanelor de țărani mun
citori pe făgașul socialismului, stau la 
baza politicii partidului nostru de în
locuire a vechilor relații de producție 
la sate, cu relații noi socialiste. Do
cumentele P.C.U.S. constituie o pu
ternică armă în lupta partidului nos
tru împotriva acelora care înțeleg în
gust, nedialectic, planul cooperatist al 
lui Lenin, care ignoră necesitatea îm
binării luptei pentru creșterea produc. 

ției agricole în general cu lupta pen
tru transformarea socialistă a agricul
turii, care consideră că lupta pentru 
valorificarea rezervelor de productivi
tate ce le mai are mica producție de 
mărfuri este o piedică în transforma
rea socialistă a agriculturii. Experien
ța P.C.U.S. ne învață de asemenea — 
si aceasta se reliefează puternic în vo
lum — să ducem o luptă permanentă 
împotriva acelor „teorii" sau poziții 
care consideră că transformarea so
cialistă a agriculturii se poate des
fășura de la sine, fără o luptă poli
tică permanentă, de zi cu zi, pentru 
popularizarea ideii colectivizării și a 
acelor forme de lucru în comun care 
au perspectiva de a se transforma în 
unități agricole socialiste. Această ex
periență ne dovedește că lupta pentru 
întărirea alianței cu țăranul mijlocaș 
este o problemă vitală a construcției 
socialiste, a luptei pentru transforma
rea socialistă a agriculturii.

Aplicarea creatoare de către partU 
dul nostru a învățăturii marxist-le- 
niniste despre alianța dintre clasa 
muncitoare și țărănimea muncitoare, 
despre transformarea socialistă a agri
culturii este o condiție hotărîtoare a 
construcției socialiste în țara noastră,

★
In hotărîrile congreselor, conferin

țelor și plenarelor C.C. al partidului 
publicate în volum, și-a găsit expre
sia activitatea multilaterală a P.C.U.S. 
din perioada 1924—1930. Aceste docu
mente oglindesc lupta plină de abne
gație a P.C.U.S. pentru interesele po
poarelor sovietice, pentru construirea 
bazelor socialismului în U.R.S.S.

Apariția în limba romînă a părții 
a doua din „Rezoluțiile și hotărîrile 
congreselor, conferințelor P.C.U.S. și 
ale plenarelor C.C." constituie un e- 
veniment important. Documentele cu, 
prinse în acest volum sînt de o deose
bită actualitate pentru partidul nostru 
care călăuzindu-se după teoria mar, 
xist-leninistă și înyățînd neîncetat din 
tezaurul de experiență revoluționară 
a P-p-y.S. conduce cu fermitate șl 
clarviziune măreața operă de cons, 
truire a socialismului la patria noas*  
tră. ,

TITUS IRIMIE
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LUCRĂRILE CONFERINȚEI DE LA GENEVA
Ședința din 3 1 o c t o m brie

Dezvoltarea contactelor între Est și Vest
GENEVA 1 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 31 octombrie, ora 15, 
ora locală, a avut loc cea de a 4-a 
ședință a conferinței miniștrilor Afa
cerilor Externe ai Franței, Angliei, 
niunii Sovietice și S.U.A. Ședința 
fost prezidată de J. F. Dulles.

A. P1NAY a deschis dezbaterile 
privire la dezvoltarea contactelor între 
Est și Vest.

Franța — a spus el — a salutat cu 
cea mai mare satisfacție semnele in- 
dicînd că Uniunea Sovietică manifes
tă în ultima vreme interes pentru un 
schimb cultural mai liber. Noi sîn- 
tem de asemenea pentru dezvoltarea 
relațiilor comercial» între Est și Vest 
și sîntem convinși că acest lucru va 
avea consecințe favorabile pe plan e- 
conomic și psihologic.

In ceea ce privește restricțiile co
merciale impuse de puterile occiden
tale prin interzicerea exportului în

U-
a

CU

U.R.S.S. a așa-ziselor mărfuri strate
gice, Pinay a afirmat că aceste res
tricții afectează un sector prea restrîns 
de mărfuri pentru ca să se creadă că 
lichidarea lor ar duce la o creștere 
considerabilă a comerțului.

Pinay s-a pronunțat pentru extin
derea colaborării între Franța și 
U.R.S.S.

El a propus să fie create în capita
lele Franței și U.R.S.S. centre de in
formații. la care să aibe acces liber 
cetățenii celor două țări. Pinay a pro
pus de asemenea lărgirea schimbului 
de ziare, cărți și reviste și 
accesului corespondenților 
din cele două țări la sursele 
mare.

Rezervîndu-și dreptul de a prezen
ta ulterior propuneri mai precise, Pi- 
nav a declarat în încheiere :

Delegația sovietică știe că țara mea 
a fost aceea care a făcut cunoscută 
lumii occidentale măreața creație a

ușurarea 
de presă 
de infor-

lui Turgheniev, Tolstoî, Dostoievski și 
Gorki, că Franța acordă o uriașă im
portanță școlii contemporane a muzi
cii ruse, că ea folosește pe scară lar
gă experiența culturii ruse. L-aș ruga 
pe d-1 Molotov să fie convins că țara 
noastră dorește din tot sufletul să 
reia legăturile tradiționale care au fost 
atît de rodnice în trecut.

H. MAC MILLAN a subliniat că s-a 
constatat un progres în lărgirea con
tactelor dintre Marea Britanie și 
U.R.S.S.; numărul de’egațiilor care 
au vizitat cele două țări a crescut. In 
Anglia a fost creat pe lîngă Consiliul 
britanic un comitet pentru relațiile cu 
U.R.S.S., care sprijină plecările de de
legații în U.R.S.S. și le finanțează. In 
același timp, a spus Mac Millan, pro
gresul făcut în domeniul „contactelor 
libere", așa cum sînt înțelese ele în 
Anglia, a fost neînsemnat

Ministrul Afacerilor Externe al An-

domeniul comerțului luate de țările 
occidentale, ci, după cum s-a exprimat 
el, lipsei de interes din partea Uniunii 
Sovietice. Dulles a întrebat dacă Uniu
nea Sovietică este gata în prezent 
să-și lărgească exportul pentru a con
tribui la lărgirea comerțului cu Occi
dentul, și dacă da, ce mărfuri ar putea 
livra.

Dacă Uniunea Sovietică 
că există obstacole serioase 
de Occident, noi 
ce constă ele.

J. F. Dulles a specificat că înainte 
de a pleca spre Geneva, după ce a 
avut consultări cu conducătorii depar
tamentelor guvernamentale corespun
zătoare, a luat măsuri pentru simpli
ficarea treptată a unor proceduri pri
vind exportul în țările „blocului so
vietic" pentru ca drumul dezvoltării 
comerțului să fie mai neted.

A. PINAY a prezentat apoi în nu
mele delegațiilor Franței, Angliei și 
S.U.A. un memorandum cuprinzînd 
propunerile celor trei delegații în pro
blema dezvoltării contactului dintre 
Est și Vest. El a subliniat totodată 
că, după părerea sa, acest document 
cuprinde o serie de puncte care se a- 
propie de propunerile făcute de dele
gația sovietică.

J. F. DULLES a propus ca experții 
să ia în considerație părerile exprima- 
te de miniștri în ședință și să prezinte 
propuneri.

Miniștrii au comunicat numele ex- 
perților numiți de guvernele lor.

S-a hotărît ca comitetul de experți 
să prezinte miniștrilor pînă la data de 
10,noiembrie un raport asupra activi
tății depuse. După aceasta, miniștrii 
urmează să stabilească data examină
rii raportului în cadrul ședinței lor. 

europeană și Germania

schimbului de informații, J. F. Dulles, 
a propus să fie reluată difuzarea în 
U.R.S.S. a revistei „America" în lim
ba rusă și să se permită difuzarea 
unei reviste sovietice similare oficiale 
în S.U.A., prezentarea de filme ameri
cane în Uniunea Sovietică și crearea 
unor centre de informații în cele două 
capitale. El a propus de asemenea 
schimbarea cursului rublei.

Referindu-se la schimbul de dele
gații, J. F. Dulles a spus că un grup 
de reprezentanți ai agriculturii sovie
tice a vizitat Statele Unite, iar un 
grup de fermieri americani — Uniu
nea Sovietică. In prezent se află în 
Statele Urrite un grup de specialiști 
sovietici în domeniul construcției și 
un grup de ziariști sovietici. Doi e- 
minenți muzicieni sovietici au fost in
vitați în Statele Unite, iar unul din
tre ei a și sosit. Noi vom continua 
să avem o atitudine favorabilă față de 
asemenea vizite, în măsura în care ele 
aduc avantaje celor două țări și o- 
glindesc spiritul unei adevărate co
laborări. Trebuie să sperăm că vizi, 
tele reciproce de cetățeni 
și sovietici vor deveni pe 
largi..

J. F. Dulles a prezentat 
punerea ca avioanele sovietice să ate
rizeze liber pe un aeroport din apro
pierea New Yorkului, iar avioanele a- 
mericane — pe un aeroport din apro
pierea Moscovei.

Referindu-se la lărgirea comerțului, 
J. F. Dulles s-a declarat de acord cu 
vederile exprimate de A. Pinay și Mac 
Millan asupra restricțiilor în comerțul 
cu așa-zișele mărfuri strategice. ,E1 a 
afirmat că nivelul scăzut al volumului 
comerțului între Est și Vest nu s-ar 

' datora unor măsuri discriminatorii în

t X F. DULLES a expus poziția dele
gației S.U.A. în legătură cu punctul 
3 de pe ordinea de zi.

Statele Unite — a spus el — pri
vesc cu speranță, deși cu precauție, 
problema măsurilor pentru înlătura
rea obstacolelor din calea unui con
tact liber între state și din calea dez
voltării comerțului internațional. Știm 
că într-o atmosferă de încordare nu 
se poate obține dintr-odată un contact 
liber între state și normalizarea co
merțului. Dar noi trebuie să spargem 
cercul vicios care duce la noi neînțe
legeri, la lipsa de contacte și la în
cordare.

J. F. Dulles a spus că Statele Unite 
ar dori să afle multe despre Uniunea 
Sovietică și despre poporul ei și că 
el speră că această dorință a lui se 
.va împlini. Există baze trainice pen
tru relații bune între Statele Unțte 
și U.R.S.S. — a spus el. Este știut 
doar că 
cînd cele două țări să_fi Juptat una 
împotriva 
firmat că 
tre S.U.A. și Uniunea Sovietică s-ar 
datora măsurilor luate de Uniunea 
Sovietică. El a afirmat că în ultima 
vreme, poziția guvernului sovietic se 
schimbă, și că el salută acest lucru.

J. F. Dulles a împărțit chestiunea 
contactelor în trei părți. In primul 
rînd,. un schimb liber de informații și 
idei; în al doilea rînd, vizite reci
proce de cetățeni și libertatea în do
meniul călătoriilor; în al treilea rînd; 
dezvoltarea comerțului între Est și 
Vest. El a afirmat că schimbul de in
formații ar fi fost împiedicat, după 
cum s-a exprimat, de „cenzura atot
cuprinzătoare a presei și radioului" în 
U.R.S.S. In vederea intensificării 

Securitatea

dis- 
con- 
pre-

că atunci cînd se va 
amănunțit problema 

britanică va

gliei 
cuta 
tactelor, delegația 
zenta propuneri concrete cu privire la 
schimburile culturale.

Referindu.se la dezvoltarea schim
burilor comerciale. Mac Millan, ca și 
Pinay a afirmat că restricțiile impuse 
în Occident 
pentru 
nu ar

El a 
ficientă _ . ,
sovietice s-ar datora politicii duse de 
Uniunea Sovietică în domeniul 
țului exterior.

In încheiere H. Mac Millan 
că delegația engleză este gata 
mineze cu simpatie orice propuneri 
care pot duce la sporirea comerțului 
mondial.

A luat apoi cuvîntul V. M. MOLO
TOV.

a spus 
în mod

consideră 
ridicate 

am dori să știm în
comerțului cu U.R.S.S. 

așa-zisele mărfuri strategice 
avea un rol important.
afirmat că dezvoltarea insu- 
a relațiilor comerciale anglo-

comer-

a spus 
să exa-

istoria nu cunoaște cazuri

Celeilalte. J. F. Dulles a a- 
perturbarea contactelor din-

Declarația lui V. M. Molotov cu privire la dezvoltarea contactelor între Est și Vest
Domnule Președinte,

Șefii guvernelor celor patru puteri 
au însărcinat pe miniștrii Afacerilor 
Externe să studieze, prin intermediul 
experților, măsurile, inclusiv măsurile 
în cadrul organismelor și instituțiilor 
Organizației 
putea:

in primul 
rea treptată _ 
dică contactul liber și comerțul pașnic 
între popoare, și

în al doilea rind să ducă la realiza
rea unor contacte 
reciproc avantajoase pentru țările și 
popoarele interesate.

Sarcina noastră este ca, acționând 
în spiritul înțelegerii reciproce, să con
tinuăm munca începută cu succes. Prin 
aceasta, noi am contribui la crearea 
atmosferei necesare de respect și în
credere reciprocă.

Apreciind rezultatele conferinței de 
la Geneva a șefilor guvernelor celor 
>patru puteri, Sovietul Suprem al 
U.R.S.S. a subliniat în Hotărîrea sa 
pe marginea raportului prezentat la 5 
august 1955 de N. A. Bulganin, pre
ședintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., că „stabilirea unor legături 
politice, economice și culturale mai 
largi între țări, indiferent de orîndui
rea lor socială și politică, pe baza res
pectării drepturilor suverane, a nea
mestecului în treburile lor interne, co
respunde intereselor popoarelor și va 
•duce la întărirea păcii, prieteniei și 
colaborării între ele".

Guvernul sovietic ia măsuri pentru 
dezvoltarea unei asemenea colaborări 
și a unei înțelegeri reciproce mai 
bune.

Aici a fost prezentată propunerea 
de a se crea un comitet de experți în 
problemele dezvoltării contactelor în
tre Est și Vest. Delegația sovietică 
consideră binevenită crearea unui ase
menea corniței și propune ca el să trea
că neîntîrziat la lucru. Pentru ca ac
tivitatea comitetului să fie rodnică 
este necesar să se facă un schimb de 
păreri asupra chestiunilor de care tre
buie să se ocupe și să se încerce a 
6e stabili orientarea activității lui.

Constat, firește, cu satisfacție, că dl. 
Pinay și dl. Mac M'illan care au luat 
cuvîntul înaintea mea, s-au pronunțat 
pentru necesitatea dezvoltării contac
telor între țările noastre, ca și între 
țările dintre Est și Vest în general. 
Aceasta este în conformitate cu direc
tivele șefilor guvernelor celor patru 
puteri. Atrage însă atenția faptul că 
aceste declarații au fost însoțite de 
unele rezerve, care, dacă avem în ve
dere aspectul concret al chestiunii, nu 
sînt deloc de necontestat. Acest lucru 
este valabil, de pildă, în ce privește 
observațiile d-lui Pinay și ale d-lui 
Mac Millan cu privire la cauzele tur- 
burării relațiilor economice normale 
dintre țările din Est și Vest. Aceste 
fapte sînt bine cunoscute. Cred însă 
că sarcina noastră nu constă atît in 
a polemiza sau a face încercări de a- 
mestec- în treburile interne ale unei 
țări sau ale alteia, cît în a năzui să 
obținem rezultatele pozitive necesare 
în domeniul dezvoltării contactelor în
tre Est și Vest pe linia comerțului, 
culturii, științei, turismului etc. Ulte
rior vom mai putea să ne referim în 
mod concret la aceste chestiuni pri
vind dezvoltarea contactelor, legate 
de deosebirile sociale existente între 
etate in zilele noastre. Pot însă să a- 
sigur conferința că poziția Uniunii 
Sovietice în această chestiune se în
temeiază pe baza trainică a apărării 
intereselor poporului sovietic și nu ale 
unor grupuri sociale privilegiate sau 
altora, și în același timp pe baza trai
nică a apărării intereselor păcii și re
lațiilor de prietenie între popoare.

După părerea noastră, 'dezvoltarea 
contactelor între Răsărit și Apus va fi 
încununată de succes numai dacă se 
va baza pe dezvoltarea relațiilor eco
nomice între state, ceea ce este de 
neconceput fără dezvoltarea normală a 
comerțului între ele. Este absolut evi
dent că dezvoltarea nestingherită a 
comerțului corespunde intereselor po
poarelor tuturor țărilor. Fiecare țară 
trebuie să vîndă nestingherită ceea ce 
poate și să cumpr,re ceea ce îi trebuie 
de la alte țări fără nici o di^-iminare. 
Stabilirea unor relații comerciale ba
zate pe egalitate în drepturi și avan
taje reciproce între state va contribui 
la normalizarea comerțului interna
țional.

In calea dezvoltării normale a co
merțului între țări există însă nume
roase piedici, numeroase bariere crea
te în mod artificial. Sînt îndeobște 
cunoscute măsurile discriminatorii 
practicate de o serie de țări față de 
U.R.S.S. și de alte cîteva state. Prin
tre aceste măsuri cităm interdicția a- 
supra exportului a numeroase mărfuri, 
perturbarea relațiilor obișnuite în do
meniul creditului, împiedicarea liberei 
navigații a vaselor comerciale și al
tele.

Existența interdicțiilor și îngrădiri
lor în comerț creează neîncredere în 
relațiile dintre diferitele țări și aduce 
firejudicii relațiilor economice tradi- 
ionale, împiedică nu numai întărirea 

relațiilor economice ci și a celorlalte 
relații dintre state. Trebuie deci să se 
recunoască că este necesar să se în«

Națiunilor Unite, care ar

rind să ducă la înlătura- 
a barierelor care împie-

și legaturi libere,

lăture îngrădirile stabilite în comerțul 
internațional, dovedindu-se în felul a- 
cesta dorința sinceră de a contribui la 
lăngirea colaborării economice interna, 
ționale, precum și la întărirea încre
derii între țări și la dezvoltarea con
tactelor și relațiilor între popoare.

Nu trebuie să se creadă că unele 
țări sînt interesate, iar altele nu, în 
dezvoltarea nestingherită a comerțu
lui. Toate țările sînt interesate în a- 
ceasta, deoarece dezvoltarea normală a 
comerțului duce la relații economice 
stabile între țări, contribuie la asi
gurarea de piețe de desfacere și con
stituie o bază reală pentru înfăptuirea 
și dezvoltarea contactelor și relațiilor 
de prietenie între popoare.

Uneori se afirmă că în dezvoltarea 
comerțului cu Uniunea Sovietică nu 
există o bază corespunzătoare, nu 
există mărfurile care ar putea face o- 
biectul dezvoltării comerțului cu cele
lalte țări. Faptul că volumul schim
burilor comerciale ale Uniunii Sovieti
ce cu celelalte state a crescut după 
război de patru ori în comparație cu 
perioada dinainte de război dovedește 
cît de departe de realitate este aceas
tă afirmație.

In legătură cu aceasta, delegația 
sovietică consideră că comitetul de 
experți ar trebui să examineze în pri
mul rînd problema lichidării măsuri
lor discriminatorii existente, care frî- 
nează dezvoltarea relațiilor economi
ce între state. Aceasta ar corespunde 
primei părți a directivelor șefilor gu. 
vernelor cu privire la dezvoltarea con
tactelor.

In prezent, în condițiile slăbirii în
cordării internaționale care s-a con
turat, este cu atît mai necesar ca ast
fel de bariere, care împiedică dezvol
tarea normală a relațiilor economice 
internaționale, să fie înlăturate și să 
se stabilească aplicarea principiului 
națiunii celei mai favorizate în proble
mele comerțului și navigației. Tot
odată, Uniunea Sovietică pornește de la 
faptul că comerțul internațional ne
stingherit este unu! din factorii princi
pali ai colaborării între popoare și că 
dacă el se va dezvolta și va înflori va 
deveni un stimulent important pentru 
cauza menținerii și consolidării păcii 
în lumea întreagă .

Mai sînt încă multe de făcut în ceea 
ce privește dezvoltarea contactelor în 
domeniul culturii, științei și tehnicii. 
Vor fi utile măsuri privind; sch.mbul 
de experiență în industrie, agricultură, 
lărgirea schimbului de delegații de re
prezentanți ai vieții publice și cultura, 
le, dezvoltarea turismului. Aceasta va 
corespunde celei de a doua părți a 
directivelor șefilor guvernelor cu pri
vire la dezvoltarea contactelor.

Dl. Mac Millian a vorbit, printre al
tele, despre o anumită reglementare a 
opiniei publice în Uniunea Sovietică. 
El s-a referit de asemenea la alte 
cîteva probleme privind viața internă 
a Uniunii Sovietice. Asemenea atacuri 
ne sînt cunoscute. Noi nu vrem să ne 
angajăm pe această cale în ceea ce 
privește ordinea internă din Anglia. 
Dar cei care vor lua cunoștință de 
istoria țării noastre, de istoria po
porului nostru, șe vor putea convinge 
ușor cît de iubitor de libertate este 
poporul nostru, care la timpul său s-a 
eliberat prin măsuri atît de hotărîte 
de țarism, iar apoi și de jugul clase
lor înstărite privilegiate din vechea 
Rusie, care apăsau pe umerii săi. Nu 
este greu să ne convingem de aseme
nea de gradul în care în țara noas
tră, întreaga viață socială și întreaga 
activitate a guvernului nostru sînt 
pătrunse de grija pentru binele po
porului și pentru a-i asigura în toa
te manifestările vieții politice, econo
mice și culturale, o libertate deplină 
de dezvoltare înlăuntrud țării, precum 
și în relațiile poporului sovietic cu 
alte popoare.

Uniunea Sovietică face {ot ce îi stă 
în putință pentru a contribui la dez
voltarea contactelor dintre U.R.S.S. și 
alte state. Am putea cita un număr 
suficient de exemple în această pri
vință. îndeosebi, în ultimul timp, la 
Invitația Sovietului Suprem al 
U.R.S.S. țara noastră a fost vizitată 
de delegații parlamentare din Anglia, 
India, Suedia, Siria, Finlanda, Iugo
slavia, Japonia, Franța, Belgia, 
Luxemburg. Acestor delegații li s-au 
oferit largi posibilități de a lua cu
noștință de viața și munca pașnică 
a popoarelor Uniunii Sovietice.

Putem sublinia că în ultimul timp 
are loc o înviorare a relațiilor cultu
rale ale Uniunii Sovietice cu multe 
țări, inclusiv Anglia, Franța, S.U.A.

Din august și pînă în octombrie 
a.c., Uniunea Sovietică a fost vizitată 
de cel puțin 20 de delegații engleze, 
printre care delegații de învățători, 
activiști sindicali, oameni de știință, 
lucrători din agricultură, medici, spor
tivi etc. In acest răstimp, în Anglia 
au sosit în vizită din Uniunea Sovie
tică lucrători din industria ușoară a 
U.R.S.S., industria chimică, construc
tori, constructori navali, lucrători ai 
radiodifuziunii sovietice și alții.

Se constată o dezvoltare a relații
lor culturale franco-sovietice. Săiptă- 
mîna filmului francez în U.R-S.S. și 
competițiile sportivi'lbr (râncezi au

trezi't un mare interes în rîndurile 
spectatorilor sovietici. La Paris se 
bucură de succes spectacolele Ansam
blului artistic sovietic, iar numărul 
turiștilor francezi care au vizitat 
U.R.S.S. a sporit. Uniunea Sovietică 
a fost vizitată de reprezentanți ai a- 
proape tuturor principalelor ziare 
franceze. Acestora li s_a oferit posibi
litatea de a cunoaște pe Jprg viața 
țării noastre. Intre Franța și U.R.S.S. 
se lărgește schimbul de delegații ale 
reprezentanților cercurilor tehnico- 
științifice și de afaceri. U.R.S.S. a fost 
vizitată de delegații de industriași, 
energeticieni, constructori, învățători, 
oameni de știință și de cultură din 
Franța. La rîndul lor, reprezentanți 
ai industriei sovietice, ai culturii și 
științei au vizitat Franța.

Se poate constata un oarecare pro
gres în direcția îmbunătățirii relații
lor culturale între Uniunea Sovietică 
și S.U.A. A avut loc un schimb de de
legații de ziariști. O delegație agri
colă sovietică a vizitat S.U.A., iar o 
delegație agricolă americană — Uniu
nea Sovietică. In momentul de față 
începe să se organizeze un schimb de 
reprezentanți ai vieții artistice. între 
Statele Unite și Uniunea Sovietică.

Duipă cum vedeți, primele succese 
există. Dar trebuie făcute încă multe 
pentru a asigura o dezvoltare mai 
largă a con-taotului internațional, reci, 
prcc avantajos pentru toate țările și 
popoarele.

După cum s-a mai spus, cu elabora
rea concretă a măsurilor pentru dez
voltarea contactelor între Est și Vest 
trebuie însărcinat un comitet de ex- 
perți cvadripartit. Totodată este de 
dorit ca experții să se călăuzească în 
munca lor după următoarele sarcini:

1) Să elaboreze recomandări care 
să prevadă măsuri pentru promova
rea comerțului internațional în con
diții reciproc avantajoase, avînd în 
vedere înlăturarea obstacolelor și res
tricțiilor existente în domeniul comer
țului internațional între Est și Vest, 
și aplicarea principiului națiunii celei 
mai favorizate în 
luj și navigației.

2) Să prevadă 
cele patru puteri 
pind de ele în vederea trecerii nestin
gherite a vaselor comerciale ale tu
turor țărilor prim strimtorile mari
time și canalele de importanță inter
națională și înlăturarea restricții or 
existente în prezent în domeniul co
municațiilor maritime cu unele state.

3) Să elaboreze propuneri care să 
prevadă dezvclltarea relațiilor tehni- 
co-științifice, inclusiv a schimbului de 
realizări în ceea ce privește folosirea

problemeile comerțu-

adoptarea de către 
a măsurilor ce de-

americani 
viitor mai

pașnică a energiei atomice în tehnică, 
agricultură, medicină etc., prin convo
carea unei conferințe cu participarea 
specialiștilor corespunzători. Ca o mă
sură imediată ar fi de dorit să se con
voace în 1956 o conferință internațio
nală în problema folosirii realizărilor 
științei atomice în domeniul ocrotirii 
sănătății.

4) Să elaboreze propuneri îndrep
tate spre lărgirea și 
tactelor între Est și Vest în domeniul 
industriei, agriculturii, învățămîntului, 
legăturilor culturale și dezvoltării tu
rismului, schimbului de delegații, de 
publicații în domeniul științei, teh
nicii, agriculturii și literaturii bele
tristice.

Ar fi de asemenea util >să se ajun
gă la un acord cu privire la colabo
rarea între țări în domeniul radiodi
fuziunii, avîndu-se în vedere folosi
rea radioului pentru dezvoltarea rela
țiilor culturale și științifice, în scopul 
întăririi înțelegerii reciproce între țări. 
Este de asemenea de dorit să se or
ganizeze un schimb de experiență și 
realizări în domeniul dezvoltării mij
loacelor tehnice ale radiodifuziunii și 
televiziunii.

Uniunea Sovietică a fost și este a- 
deptă a unei largi dezvoltări a contac
telor între Est și Vest și este gata să 
facă tot ce depinde de ea pentru a ob
ține în această privință rezultate po
zitive și de a contribui prin aceasta 
Ia slăbirea continuă a încordării in
ternaționale.

In ceea ce o privește, delegația sovie
tică a pregătit un proiect de rezoluție 
comun în problemele dezvoltării con
tactelor între Est și Vest și îl prezin
tă spre examinare conferinței.

La elaborarea acestui. proiect s-a 
ținut seama de directivele conferinței 
de la Geneva a șefilor guvernelor, 
luîndu-se de asemenea în considerare 
dorințele referitoare la dezvoltarea 
contactelor între Est și Vest expri- 

reprezentanți ai 
din țările occi- 
pe tărîm social, 
și de cultură, de

intensificarea con-

apoi pro-

securitatea
— ________ , V. M. MOLOTOV a propus ca .

îui punct de pe ordinea de*  zi — | examinarea problemei germane să fie I blicii Federale Germane.

Declarata lui V. M. Molotov cu privire 9a participarea reprezentanților 
fi. 0. G. și R. F. G. ta conferința de la Geneva a miniștrilor 

Afaesrlor Externe ai celor patru puteri

Așa cum se stabilise, miniștrii au 
trecut apoi la discutarea primu-

europeană și Germania, i invitați să ia parte reprezentanții Re
ia I publicii Democrate Germane și Repu-

maie de numeroși 
cercurilor de afaceri 
dentale, de activiști 
de oameni de știință 
reprezentanți ai organizațiilor spor
tive și de diferite persoane.

Delegația sovietică este convinsă că 
înfăptuirea acestui program de lucru 
va duce la îmbunătățirea înțelegerii 
reciproce și la consolidarea legături
lor de prietenie între țări, ceea ce va 
contribui la micșorarea continuă a 
cordării internaționale și ceea ce 
respunde 
poarelor.

Prezint 
proiectul 
tică.

în. 
co- 
po.în întregime dorințelor 

cunoscute nouă tuturor.
spire examinare conferinței 

elaborat de delegația sovie-

Cu privire la dezvoltarea contactelor 
între Est și Vest

(Propunerea delegației U.R.S.S.)
In directivele șefilor guvernelor U.R.S.S., S.U.A., Marii Britanii Și 

Franței în problema dezvoltării contactelor între Est și Vast se subliniază 
necesitatea studierii „măsurilor, inclusiv cele care pot fj luate de organe 
și instituții ale Organizației Națiunilor Unite, susceptibile (a) să ducă la 
înlăturarea treptată a piedicilor care stau în calea liberei comunicări și 
comerțului pașnic între popoare și (b) la realizarea unor contacte și legă
turi libere reciproc avantajoase pentru țările și popoarele interesate".

In conformitate cu aceasta, miniștrii Afacerilor Externe ai celor pa
tru puteri, călăuziți de dorința de a contribui la întărirea colaborării paș
nice între state, au căzut de acord cu privire la următoarele :

1. Se recunoaște ca fiind necesar să se ia măsuri pentru a contribui 
la dezvoltarea comerțului internațional, avînd în Vedere: înlăturarea obsta
colelor și restricțiilor existente în domeniul comerțului internațional între 
Est și Vest și aplicarea principiului națiunii celei mai favorizate în probl'c. 
mele comerțului și navigației.

2. Cele patru puterj vor lua măsuri care depind de ele pentru a "n- 
lesni trecerea nestingherită a navelor comerciale ale tuturor țări.or prin 
strimtorile maritime și canalele de importanță internațională și pentru în
lăturarea restricțiilor existente în prezvnt în domeniul comunicațiilor mari
time cu unele state.

3. Vor fj luate măsuri în vederea lărgirii relațiilor tehnico-ștlinți- 
fice internaționale, îndeosebi în domeniul folosirii pașnice a er.vrgiei atomice 
(tehnică, agricultură, medicină etc.) prin convoc,?,rea de conferințe cu par
ticiparea specialiștilor corespunzători și a altora. Se vor lua măsuri 
corespunzătoare de către reprezentanții celor patru puteri în organi
zațiile internaționale care se ocupă de problemele colaborării internaționale 
în domeniul

Ca o 
1956 a unei 
în domeniul

4. Cele patru puteri se pronunță pentru participarea la organizațiile 
internaționale specializate (O.I.T., U.N.E.S.C.O., O.M.S. U.I.T. și altele) a 
tuturor statelor care doresc să colaboreze în acesite organizații.

5. Vor fi încurajate d‘e asemenea măsurile următoare, inclusiv mă
surile eventuale în organele și instituțiile Organizației Națiunilor Unite 
care ar putea contribui la întaris‘ea contactelor dintre Est și Vest în do
meniul industriei, agriculturii, legăturilor 
mului:

a) Schimbul reciproc de delegații și 
fanților industriei, agriculturii și comerțului 
riență și al documentării asupra realizărilor țărilor respective în aceste 
domenii;

b) Lărgirea relațiilor culturale între țări în scopul dezvoltării unui 
contact mai larg intre oamvnii de știință și de cultură și al schimbului de 
valori culturale, finind seama de dorința de a se încheia între țărj acorduri 
corespunzătoare privind colaborarea culturală;

c) Lărgirea schimbului de publicații (cărți, reviste, ziare și altele) 
intre institute de cercetări științifice, biblioteci, asociații științifice și cul
turale, organizații obștești și diferite persoane;

d) Măsuri în vederea dezvoltării mai largj a turismului internațio
nal, precum și a legăturilor sportive între țări;

e) Măsuri în vederea înlăturării obstacolelor artificiale existente în 
domeniul regulilor de imigrare și al altor reguli, care îngreunează lărgi
rea contactelor sus-menționate între state.

științei și tehnicii.
măsură imediată să fie considerată de dorit convocarea în 
conferințe internaționale în problema folosirii energiei atomice 
ocrotirii sănătății.

culturale și dezvoltării turis-

vizitele reciproce ale reprezen- 
in scopul schimbului de expe-

Domnule Președinte,
In legătură cu primul 

ordinea de zi, delegația 
vrea să se pronunțe 
discutării problemei germane la confe
rința noastră.

Delegația sovietică consideră nece
sar ca la examinarea problemei ger
mane să participe reprezentanți ai Re
publicii Democrate Germane și ai Re
publicii Federale Germane. Aceasta 
este cu atît mai important cu cît nu
mai Uniunea Sovietică are relații di
recte atît. cu Republica Democrată 
Germană cît și cu Republica Federa
lă Germană. In ceea ce privește însă 
Franța, Marea Britanie și Statele Uni
te ale Americii, ele au relații directe 
numai cu una din ele și de aceea sînt 
lipsite de posibilitatea de a avea o 
idee 
două

In 
după 
toții, 
blema discutată de noi, miniștrii Afa
cerilor Externe pot să întreprindă ac
țiuni pe care le vor considera oportu
ne cu privire la participarea altor părți 
interesate sau să se consulte cu aces-

punct de pe 
sovietică ar 

asupra ordinei

completă despre poziția celor 
state germane.

directivele șefilor guvernelor, 
care trebuie să ne călăuzim cu 
se spune că în legătură cu pro-

★

J. F. DULLES, A. PINAY și H. 
MAC MILLAN au ridicat obiecțiuni 
împotriva propunerii sovietice care are 
drept scop să asigure participarea re
prezentanților poporului german la 
discutarea problemei germane.

Miniștrii celor trei puteri occidenta
le au declarat că se opun invitării re
prezentanților Republicii Democrate 
Germane. Ei au spus că reprezentanții 
Republicii Democrate Germane nu pot 
fi invitați, întrucît guvernul Republi
cii Democrate Germane nu este recu
noscut de guvernele puterilor occiden
tale. Fără să aducă vreo dovadă, ei 
au afirmat că guvernul Republicii De
mocrate Germane nu ar reprezenta 
populația Republicii Democrate 
mane.

V. M. MOLOTOV a subliniat 
de temeinicie a unor asemenea 
mâții.

Ni se spune că Statele Unite, Franța 
și Marea Britanie nu recunosc Repu
blica Democrată Germană și că din 
această cauză reprezentanții ei nu 
pot fi invitați la discutarea problemei 
germane. Dar una este că un stat oa
recare nu vrea să recunoască un alt 
stat, și alta este starea reală de lu
cruri în statul despre care este vorba. 
Principalul îl constituie faptul că acea 
parte a poporului german care se află 
în Republica Democrată Germană, re
cunoaște, respectă și sprijină guvernul 
Republicii Democrate Germane.

V. M. Molotov a reamintit că unele 
state au încercat multă vreme să nu 
recunoască orînduirea sovietică, guver
nul sovietic, dar viața le-a silit să pă
șească pe altă cale, deoarece, la urma 
urmei, guvernul fiecărei țări este ales

Ger-

lipsa 
af ir-

tea. Tocmai în conformitate cu acea
sta delegația sovietică propune să se 
invite reprezentanții poporului ger
man să participe la discutarea proble
mei germane.

Amintesc de asemenea că la con
ferința șefilor guvernelor, președinte
le Consiliului de Miniștri al U.R.S.S., 
N. A. Bulganin, a exprimat clar con
vingerea guvernului sovietic că pro
blema germană nu poate fi discutată 
fără oarticiparea reprezentanților Re
publicii Democrate Germane și ai Re
publicii Federale Germane.

A fost un timp 
mari puteri adoptau 
re la Germania fără 
manilor. Acest lucru 
bil în primii ani de 
totul altfel stau lucrurile astăzi,, cînd 
pe teritoriul Germaniei s-au format 
două state germane suverane. In a- 
ceste condiții ar fi anormal ca hotărî- 
rile în problema germană să fie luate 
fără participarea reprezentanților a- 
cestor două state.

Dacă noi dorim să grăbim rezol
varea problemei germane, trebuie să 
contribuim Ta o. apropiere între Repu
blica Democrată Germană 
ca Federală Germană. Se

cînd cele patru 
hotărîri cu privi- 
participarea ger- 
putea fi explica- 
după război. Cu

și Republi- 
poate spu-
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nu din voința unor state 
din voința poporului acestei țări și că 
de acest lucru ar trebui să se țină sea
ma și în cazul de față, cînd este vor
ba de Republica Democrată Germană.

V. M. Molotov a arătat că delegația 
sovietică cunoaște starea de lucruri din 
Republica Democrată Germană și poa
te să dea asigurări că acolo au fost 
efectuate alegeri cu adevărat libere, la 
care a fost exprimat un sprijin deplin 
și solidar pentru actualul guvern al 
Republicii Democrate Germane.

Șeful delegației sovietice a arătat de 
asemenea că la conferința din iulie a 
șefilor guvernelor nu. a fost respinsă 
propunerea lui N. A. Bulganin, pre
ședintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., ci s-a hotărît ca miniștrii de 
Externe să ia, în legătură cu problema 
în discuție, orice măsuri pe care le vor 
considera oportune cu privire la par
ticiparea altor țări interesate sau la 
consultarea cu ele.

Acest lucru, a spus V. M. Molotov, 
înseamnă că miniștrilor nu li s-a in
terzis cîtuși de puțin să invite pe re
prezentanții celor două state germane 
și că, în problema invitării, hotărîrea 
trebuie s-o ia miniștrii înșiși.

In cazul de față, a spus V. M. Mo
lotov, problema stă astfel: sau se va 
considera cu putință ascultarea repre
zentanților poporului german în per
soana reprezentanților celor două state 
care există realmente, sau poporul ger
man va fi lipsit de posibilitatea de a 
exprima la această conferință părerea 
sa în problema germană. La urma ur
mei, nu este important sub care pre
text se va refuza reprezentanților po-

străine,, . ci

ne cu certitudine că pășind pe aceas
tă cale, am trece de la simple dorințe 
și declarații la măsuri practice și am 
acorda un ajutor substanțial poporului 
german în înfăptuirea năzuințelor sale 
naționale.

Âm vrea 6ă sperăm că această pă- 
rere a guvernului sovietic se va bucu. 
ra de sprijinul cuvenit din partea mi-, 
niștrilor Afacerilor Externe ai Fran
ței, Marii Britanii și S.U.A. Nu ve
dem motive care ar putea împiedica 
pe reprezentanții poporului german să 
participe la examinarea problemei ger
mane în cadrul actualei conferințe. Ei 
și-ar putea expune aici punctele lor 
de vedere, precum și atitudinea față 
de propunerile și planurile de rezolva
re a problemei germane și față de 
problema restabilirii unității Germa
niei, care au fost deja prezentate sau 
care vor fi prezentate în timpul dis
cutării problemei germane. In legătu^ 
ră cu aceasta, delegația sovietică pro
pune ca conferința să trimită o in
vitație primului ministru al R.D.G., 
Otto Grotewohl și cancelarului fede
ral al R.F. Germane, Konrad Adena
uer, de a veni la Geneva — sau de a 
trimite reprezentanți ai lor pentru a 
participa la discutarea problemei ger
mane.

★

porului german să-și exprime părerea. 
De o importanță hotărîtoare este fap
tul că reprezentanții Statelor Unite, 
Franței și Marii Britanii intenționează 
să împiedice poporul german să-și 
spună cuvîntul la conferință. In ceea 
ce o privește, delegația sovietică con
sideră inacceptabil acest lucru și pro
pune ca reprezentanții atît ai Republi
cii Democrate Germane cît și ai Re
publicii Federale Germane 
vitați la conferință.

Reprezentanții celor trei 
cidentale au respins această 
și au declarat că este necesar, după 
părerea lor, să fie ascultați numai re
prezentanții Republicii Federale Ger
mane.

V. M. Molotov a declarat că Uniu
nea Sovietică este pentru participarea 
la conferință pe picior de egalitate a 
reprezentanților celor două state ger
mane și se opune oricăror discriminări 
în această chestiune.

Faptul, a spus el, că conferința nu 
a luat o hotărîre pozitivă în problema 
invitării reprezentanților R. D. Germa
ne și R. F. Germane nu poate să nu 
aibă repercusiuni negative asupra dis
cutării problemei germane. Poziția a« 
doptată de reprezentanții puterilor oc
cidentale în această problemă va fi 
fără doar și poate apreciată așa cum 
se cuvine și în Germania, fiind consi
derată ca necorespunzătoare interese, 
ior cauzei

V. M. MOLOTOV a 
clarație în problema 
pene. El a prezentat 
conferinței proiectul 
securitate în Europa.

reunificării

să fie in-»

puteri oc- 
propunere

Germaniei. 
făcut apoi o de- 
securității euro- 
spre examinare 

unui tratat de

Declarația lui V. M. Molotov în problema securității europene
Domnule Președinte,
Intre noi a avut loc un schimb de 

păreri asupra propunerii Uniunii So
vietice cu privire la crearea unui sis
tem de securitate colectivă îin Europa, 
iprecuim și asupra propunerii corespun
zătoare a Franței, Marii Britanii și 
S.U.A. Acest schimb de păreri a ară
tat că între participativii da conferință 
încă nu există acordul necesar într-o 
problemă atît de importantă ca pro
blema asigurării securității în Europa. 
Deși toți particiipanții la conferință 
au declarat că năzuiesc să caute de co
mun acord căi spre rezolvarea acestei 
sarcini, totuși au ieșit la iveală deo
sebiri în modul de rezolvare a ei.

Guvernul sovietic a considerat și 
continuă să considere că intereselor 
îmbunatățirif păcii în Europa le co

respunde cel mai bine crearea unui 
sistem de securitate în Europa, din 
care să facă parte toate statele euro
pene care doresc să participe la el, 
indiferent de orînduirea lor socială și 
de stat, precum și Statelle Unite ale 
Americii. Guvernul U.R.S.S. este con
vins că tocmai această cale, calea uni
ficării eforturilor statelor europene, și 
nu menținerea grupărilor militare, 
poate oferi garanții trainice pentru 
dezvoltarea pașnică a popoarelor din 
Europa.

Deși între noi n-a fost încă realizat 
acordul necesar în această privință, 
delegația sovietică este de părere că 
posibilitățile de a obține la conferința 
noastră rezultate favorabile în proble
ma securității europene nu au fost încă 
epuizate,

Dellegația sovietică propune să se 
discute problema posibilității de a se

încheia un tratat de securitate în Eu
ropa la care la început să participe 
un număr mai restrîns de state inte
resate. Se știe că directivele asuipra 
cărora șefii guvernelor celor patru 
puteri au căzut de acord, însărcinează 
șă se examineze diferitele propuneri 
îndreptate spre obținerea securității eu
ropene, printre care atît pactul de 
securitate pentru Europa, cît și „pen
tru o parte a Europei". Ridicînd acea
stă problemă, guvernul sovietic țină 
seama de .propunerile constructive fă
cute la conferința de la Geneva a șefi
lor guvernelor celor patru puteri, mal 
ales de dl. Eden, primul ministru al 
Marii Britanii. De asemenea, ținem 
seama de propunerile făcute de cele 
trei puteri la actuala conferință.

(Continuare în pag. 4-a)
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LUCRĂRILE CONFERINȚEI DE LA GENEVA
Declarația lui
(Urmare din pag. 3-a)

V. M. Molotov în problema securității europene

i In ce privește statele participante la 
acest Tratat de securitate în Europa, 
noi propunem ca semnatarii lu.j să fie 
cele patru puteri — U.R.S.S., S.U.A., 
Franța. Marea iBritarrie, precum și toți 
ceilalți participant atît la Uniunea Eu
ropei occidentale cît și la Tratatul de 
la Varșovia, inclusiv Republica Fede
rală Germană și Republica Democrată 
Germană.

Guvernul sovietic este de asemenea 
de acord ca la tratat să participe și 
alte state europene care vor dori să 
adere la el ca de pildă Iugoslavia, Da
nemarca.

Firește că se pune problema carac
terului obligațiilor pe care și le-ar pu
tea asuma statele participante la 
Tratatul de securitate în Europa. 
După părerea noastră, principalele o- 
bligații ale acestor state trebuie să fie 
obligațiile:

a) De a se abține de la folosirea 
forțe; -armate unu.1 împotriva altuia și 
de a rezolva pe cale pașnică toate liti
giile care s-ar putea ivi între partici- 
panții la tratat;

b) De a-și acorda reciproc asistență 
mutuală, inclusiv militară, în cazul

cînd vreunul din statele participante 
la tratat ar fi victima unui atac în 
Europa ;

c) De a se consuilta reciproc atît în 
legătură cu obligațiile prevăzute la 
punctul „a“, cît și în legătură cu obli
gațiile prevăzute la punctul „b“;

d) De a organiza pe baza unui a- 
cord special al participanților la tra
tat un organism (sau organisme) în 
scopiull organizării «us amintitelor con
sultări, precum și pentru luarea altor 
măsuri care s-ar putea dovedi nece
sare în legătură cu îndeplinirea de că
tre state a obligațiilor asumate prin 
tratat.

Făcînd această propunere, se înțele
ge de la s-ne că guvernul sovietic por
nește de la premiza că ulterior tra
tatele și acordurile existente (blocul 
Atlanticului de nord, Uniunea Europei 
occidentale, tratatul de la Varșovia) 
trebuie să-și înceteze valabilitatea și 
că grupările militare, create pe baza 
lor, trebuie lichidate. In prezent însă, 
în legătură cu această propunere pri
vitoare la Tratatul de securitate în Eu
ropa, guvernul sovietic nu face nici o 
propunere concretă cu privire la dura
ta valabilității acestui tratat și la în
locuirea lui printr-un tratat general 
european. Considerăm posibil să ne

limităm la a indica în tratat că va fi 
valabil pînă la înlocuirea lui printr-un 
alt tratat mai larg de securitate euro
peană, care să prevadă înlocuirea tra
tatelor și acordurilor existente.

Guvernul sovietic pornește de ase
menea de la premiza că încheierea 
tratatului nu trebuie să afecteze obli
gațiile statelor participante, asumate 
de acestea potrivit tratatelor și acor
durilor existente, ceea ce ar trebui să 
se specifice explicit în textul tratatu. 
lui.

Același lucru trebuie spus și despre 
dreptul statelor la autoapărare indi
viduală și colectivă, prevăzut de arti
colul 51 al Cartei O.N.U., în cazul unui 
atac armat. Obligațiile asumate de sta. 
te potrivit tratatului de securitate eu
ropeană nu trebuie să știrbească acest 
drept.

La examinarea problemei securității 
Europei, Uniunea Sovietică ridică nu 
numai problema securității sale, nu 
numai problema securității statelor 
reprezentate la actuala conferință. M!a- 
nifestînd o grijă îndreptățită pentru a- 
sigurarea securității sale, Uniunea So
vietică nu poate să nu examineze a- 
ceastă problemă și în legătură cu secu
ritatea acelor state europene care au'

suferit deosebit de mult de pe urma 
agresiunii germane. Aceste țări sînt, 
firește, îngrijorate pentru securitatea 
lor în legătură cu planurile de reîn
viere a militarismului german și cu 
existența grupărilor militare la care 
participă Germania occidentală și la 
care mai tîrziu ar urma să participe 
și Germania unificată. Examinînd pro
blema securității europene, nu putem 
să nu ne gîndim la securitatea unor 
state ca Polonia, Cehoslovacia, Iugo
slavia, Grecia și alte state europene 
ale căror popoare au îndurat atîtea 
nenorociri în urma invaziei hifleriste.

Atrage asupra sa atenția faptul că 
în proiectul de tratat cu privire ia „ga. 
raințiile speciale în legătură cu reu- 
nificarea Germaniei" nu se spune ni
mic dacă prin acest tratat se prevede, 
de p.ldă, securitatea statelor limitro
fe cu Germania. Or, această problemă 
nu poate fi ocolită dacă vorbim des
pre securitatea în Europa. Ar fi de do
rit să -se dea explicațiile necesare în 
această problemă.

In conformitate cu cele spuse, dele
gația sovietică prezintă spre exami
nare conferinței un proiect de tratat 
cu privire la securitatea europeană, 
al cărui text este următorul:

Proiect de tratat de
„Însuflețiți de năzuința de a întări pacea și recunoscînd necesitatea 

de a contribui prin toate mijloacele la micșorarea încordării internaționale 
și stabilirea încrederii in relațiile între state, 

călăuzindu-se după scopurile și principiile 
Națiunilor Unite, 

guvernele

pașnice ale Organizației

» ♦ » ft • i
— - ■ w-w • •
au căzut de acord să încheie prezentul tratat.

Statele participante la Tratat declară in mod 
următoarele obligații;

ARTICOLUL 1.

te
i

solemn

• » •
» • •

că-și asumă

Părțilc contractante își asumă obligația de a nu folosi una împotriva 
alteia forța armată, de a se abțin*?  de la amenințarea cu forța în relațiile 
dintre ele și de a rezolva prin mijloace pașnice toate litigiile care se pot 
ivi ‘ 'între ele.

ARTICOLUL 2.
In cazul cînd unul sau mai multe state participante la Tratat vor fi 

obiectul unui atac armat în Europa din partea vreunui stat sau a unu; grup 
de state, celelalte state participante la Tratat Vor acorda imediat statului 
sau statelor care au fost supuse acestui atac, orice ajutor, inclusiv militar, 
care va fi considerat necesar in scopul restabilirii și menținerii 
naționale și a securității în Europa.

ARTICOLUL 3.

păcii inter

sub

diel

Statele participante la tratat își asumă obligația de a 
nici un pretext ajutor direct sau indirect statului agresor

ARTICOLUL 4.
In scopul adoptării unor măsuri eficace în vederea înlăturării primej- 

unui atac armat în Europa împotriva unuia sau cîtorva state partici-

nu acorda 
în Europa.

securitate în Europa---- ——-
pante Ia Tratat, statele participante la Tra.tat se vor consulta între ele de 
fiecare dată cînd după părerea oricăruia dintre vie se va ivi o asemenea 
primejdie.

Statele participante la Tratat vor iniția imediat consultările necesare 
de fiecare dată cînd va trebui să se ia de comun acord măsuri pentru res
tabilirea păcii în cazul unui atac împotriva vreunui stat participant la 
Tratat.

ARTICOLUL 5. J

Statele contractante își asumă obligația ca pe baza unui acord în. j 
tre ele să creeze un organism special (sau organisme) în scopul organi- ) 
zării consultărilor sus menționate, precum și pentru a lua alte măsuri în l 

necesare în legătură cu j 
decurgînd din prezentulJ

vederea asigurării securității, care se pot dovedi 
traducerea în viață de către state a obligațiilor 
Tratat. ’

ARTICOLUL 6.
Statele participante la Tratat sînt de acordStatele participante la Tratat sînt de acord că obligațiile decurgînd J 

din prezentul Tratat nu afectează obligațiile pe care .și le-au asumat prin 1 
tratatele și acordurile existente.

ARTICOLUL 7.

Asumarea de către state a obligațiilor prin prezentul Tratat nu tre
să știrbească dreptul statelor participante la Tratat la autoapărare

Propunerile în problema securității 
europene, înaintate luni seară Confe
rinței miniștrilor Afacerilor Externe dR 
V. M. Molotov sînt expresia nu nu
mai a unei profunde voințe de pace, 
dar și a hotărîrii de a găsi căile rea
liste, prin care să se poată ajunge, 
In acest sens, la o înțelegere cu par
tenerii de negocieri.

Noile propuneri sovietice prevăd în
cheierea unui tratat de securitate în
tre un număr mai mic de țări și anu
me între statele care, prin situația și 
angajamentele lor internaționale, și-au 
asumat răspunderi deosebite în ceea 
ce privește problema păcii și a războ
iului în Europa: cele patru mari pu
teri și țările participante la alianța 
vest-europeană sau la Tratatul de la 
Varșovia inclusiv cele două republici 
germane. De bună seamă, tratatul ar 
urma să rămînă deschis oricăror altor 
țări care și-ar manifesta dorința de a 
adera.

In ceea ce privește obligațiile pe 
■care le-ar asuma semnatarii acestui 
tratat, apropierile cu proiectul prezen
tat acum cîteva zile de către puterile 
occidentale sînt în unele puncte evi
dente : și unul și celălalt prevăd, de 
pildă că părțile se vor abține de la 
folosirea forței și vor rezolva, prin 
mijloace pașnice, orice diferend in
ternațional ; și unul și celălalt pre
văd sancționarea agresorului.

In ambele puncte, propunerile so
vietice aduc prețioase completări 
propunerilor occidentale, în sensul 
măsurilor concrete menite să traducă 
în viață principiile enunțate. Astfel, 
în ceea ce privește sancționarea unui 
eventual agresor, proiectul occidental 
prevede că fiecare din părți s-ar anga
ja să retragă asistența sa militară 
sau economică oricărui agresor și că 
oricare dintre părți va putea supune 
cazul de agresiune Națiunilor Unite 
și să cerceteze măsurile necesare pen
tru a menține sau a instaura pacea și 
securitatea internațională.

Proiectul sovietic prevede pentru 
participanții la tratat, în cazul unui 
atac suferit de unul din ei în Europa, 
în afară de retragerea oricărui ajutor 
pentru agresor, obligația de a „acor
da imediat statului sau statelor care 
au fost supuse acestui atac, onice aju-

Prin telefon 
de la trimisul nostru special

tor, inclusiv militar, care va fc consi
derat necesar în scopul restabilirii și 
menținerii păcii internaționale și a 
securității in Europa".

Cu aceeași preocu-pare, ca un ase
menea tratat să prevadă și condițiile 
bunei lui funcționări, proiectul sovietic 
prevede consultări reciproce intre par- 
ticipanțli la tratat, în legătură cu o- 
bligațiile decurgînd din angajamentul 
de a renunța la folosirea forței și de 
a rezolva orice litigiu pe cale pașnică, 
sau din obligațiile de asistență mutua
lă în cazul agresiunii. In acest sco-' 
proiectul prevede instituirea, de coma.*  
•acord, a organismului sau organisme
lor in care să se desfășoare consultă
rile și care să poată de asemenea lua 
alte măsuri ce s-ar dovedi necesare în 
cursul traducerii în viață a prevederi
lor tratatului.

In același spirit de cooperare, dele
gația sovietică a răspuns propunerii 
privind crearea unei zone speciale 
„între Est și Vest", propunere cuprin
să în proiectul occidental depus pe 
masa conferinței la începutul lucrări
lor. Se știe că această propunere a 
fost formulată în cursul conferinței 
șefilor de guverne de către dl. Eden. 
Propunerea primului ministru britanic 
a fost inclusă în Directivele șefilor 
de guverne, în numărul celor ce ur
mează a fi examinate de către miniș
trii de Externe. Considerînd că „acea
stă problemă merită o atenție serioa
să și că moi trebuie să încercăm să 
pumapi de acord pozițiile noastre în a- 
ceastă problemă, ciu atît mai mult ou 
cît înlr-o serie de puncte ele au mul
te elemente comune", Uniunea Sovieti
că — după cum a subliniat V. M. Mo
lotov — a acceptat principiul creării 
unei asemenea zone. Această zonă ar 
urma să cuprindă teritoriile celor două 
republici germane și teritoriile țărilor 
limitrofe Germaniei sau ale unora din 
ele. Revenind deci la formularea pri
mului ministru britanic și la prevede
rile Directivelor, (care au reluat întoc
mai această formulare) propunerea

sovietică situează zona specială „în
tre Est și Vest", nu atît de mult spre 
răsărit, cum o deplasează recentele 
propuneri occidentale.

Pătrunse de grija ușurării drumului 
spre o înțelegere, propunerile sovietice 
sînt în însăși structura Ier fidele spi
ritului și literii Directivelor șefilor de 
guverne. De aici caracterul lor rea
list, de aici extrema lor largheță.

Prezentindu-le, V. M. Molotov a ex
primat nădejdea delega’,ici sovietice 
că ele „vor constitui o bază potrivită 
pentru apropierea pozițiilor noastre 
și vor contribui la realizarea înțele
gerii necesare între cete patru pu.eri. 
i':i importanta problemă a asigurării 
securității europene". Conținutul a- 
cestor propuneri justifică pe deplin a- 
semenea nădejde, care nu e numai a 
delegației sovietice, ci a opiniei pu
blice de pretutindeni — și chiar a u- 
nora din cercurile occidentale din 
preajma conferinței,

„După părerea generală, cea de a 
doua săp.tăimînă a conferinței... va fi 
decisivă" — sînt cuvintele cu care 
își începe relatarea ședinței din ziua 
de 31 octombrie Genevieve Tabouis. 
Tot comentatoarea ziarului „L'Injor- 
mation" scrie mai departe, în legătură 
cu noul proiect sovietic pentru un 
pact de securitate: „Economia lui y 
generală ține seama cu destulă exac
titate, de diferitele puncte ale primu
lui plan Eden, prevăzînd o zonă de. 
militarizată și controlul și limitarea 
armamentelor în cele două Germa
nii".

Imediat după aceste rlndurl se gă
sește însă în comentariul din „L’In- 
formation" un paragraf care spune; 
„Din partea occidentală, aprioric, nu 
se consideră că noul pact trebuie pri- x 
mit altfel decît a Jost primit proiec- 
tul inițial expus sîmbătă de dl. Molo
tov" — adică prin încercări de a o- 
coli luarea lui în discuție efectivă.

_ Este de sperat, în interesul confe
rinței și al realizării unei rapide și te
meinice înțelegiri în problema secu
rității europene, ca ziarista pariziană 
de data

Geneiva,

aceasta să se fi înșelat.

FLORICA SELMARU
1 noiembrie 1955. j

buie
individuală sau colectivă în cazul unui atac armat, drept prevăzut de arti- 1 
colul 51 din Carta O.N.U. )

ARTICOLUL 8. j

Tratatul are un caracter provizoriu și va rămîne în vigoare atîta timp j 
nu va fi înlocuit printr-un alt Tratat mai larg de securitate europeană,! 

care să înlocuiască tratatelv și acordurile existente".
cit

Pozijia guvernului R. D. Germane 
fa|ă de problemele discutate la conferinja 

miniștrilor de Afaceri Externe

ni »

Delegația sovietică ar dori totodată 
să mai ridice o problemă, legată di
rect de sarcina asigurării securității 
europene.

Se șt*e  că la conferința de la Gene
va a șefilor guvernelor celor patru pu
teri au fost formulate considerente, în 
special de către primul ministru al 
Mari; Britanii, dl. Eden, cu privire la 
utilitatea creării în Europa a unei zone 
speciale de limitare și de inspectare a 
armamentelor. Se știe de asemenea că 
președintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S.. N. A. Bulganin, a avut o a- 
titudine favorabilă față de consideren
tele formulate de dl. Eden.

Ne amintim cu toții că și în directi
vele șefilor guvernelor se vorbește de 
„crearea între Est și Vest a unei zone 
în care staționarea forțelor armate se 
va face pe baza unu, acord comun". 
Această formulare cu privire la „crea
rea unei zone între Est și Vest" co
respunde propunerii făcute de dl. Eden. 
Dar dacă vorbim despre crearea unei 
zone „între Est și Vest" trebuie evi
dent să avem în vedere că linia între 
Est și Vest trece pe acolo pe unde tre-

ce cu adevărat. Or, în proiectul celor 
trei miniștri cu privire la zonă se vor
bește de cu totul altceva. In acest 
proiect se vorbește despre o zonă „pe 
ambele .părți ale liniei de demarcație 
dintre Germania unificată și țările 
Europei răsăritene". Această propunere 
nu corespunde directivelor șefilor gu
vernelor cu privire la zona „între Est 
și Vest" și nu corespunde stării reale 
de lucruri îndeobște cunoscută. Es.e 
absolut evident că nu putem trece cu 
vederea aceasta.

Guvernul sovietic a studiat cu a-
tenție toate propunerile și 
rentele existente cu privire
și a ajuns la concluzia că 
problemă merită o atenție
și că noi trebuie să încercăm să pu
nem de acord pozițiile noastre în a- 
ceastă problemă, cu atît mai mult cu 
cît înt.r-o serie de puncte ele au mul
te elemente comune.

In dorința de a ne apropia de pro
punerea d-lui Eden, am propune în 
conformitate cu directivele șefilor gu
vernelor celor patru puteri, să cădem 
de acord

consid e- 
la zonă 
această 
serioasă

asupra următoarelor puncte:

★

H. MACMILLAN a spus că repre
zentanții celor trei puteri occidentale 
vor studia cu atenție declarația lui 
V. M. Molotov și propunerile prezenta
te de el, pe care le-a calificat ca fiind 
foarte interesante. El a arătat de ase-

1. Zona de limitare și Inspecție a 
armamentelor în Europa trebuie să 
cuprindă teritoriul Republicii Fede
rale Germane, Republicii Democrate 
Germane, al statelor vecine cu ele 
sau al unora dintre ele.

2. In acordul în problema zonei tre
buie să se prevadă nivelurile maxime 
ale trupelor- S.U.A., U.R.S.S., Marii 
Britanii și Franței, staționate pe te
ritoriile celorlalte state dim această 
zonă. Problema acestor niveluri ur
mează să mai fie studiată.

3. Obligațiile cu privire Ia limita
rea armamenieior și la controlul asu
pra lor, asumate de către state pe 
baza acordului corespunzător, urmea
ză să fie puse de acord cu aceste sta
te, care sînt libere de a adapta hotă- 
rîri în această problemă, în confor
mitate cu drepturile lor suverane.

4. In vederea îndeplinirii obligații
lor privind limitarea armamentelor 
pe teritoriile care fac parte din zonă, 
se instituie o inspecție comună asu
pra forțelor armate 
statelor participante

și armamentelor 
la acord.

Realizarea unui acord între noi, în 
această problemă, iar ulterior a unui 
acord și cu alte state interesate, ar 
avea o mare importanță pentru întă
rirea păcii și ar contribui la micșo
rarea încordării în Europa. Totodată, 
realizarea unui astfel de acord ar în
lesni posibilitatea rezolvării proble
mei dezarmării. întrucît pe baza 
exemplului unei anumite regiuni în 
Europa s-ar demonstra posibilitatea 
aplicării, in domeniul dezarmării a 
unor măsuri care ulterior ar putea fi 
înfăptuite pe scară mai largă.

Delegația U.R.S.S. ar dori să-și ex
prime speranța că aceste noi propu
neri ale guvernului sovietic, la a că
ror elaborare s.a ținut seama, după 
cum am mai arătat, de propunerile 
corespunzătoare ale celorlalți pairtici- 
panți la această conferință, vor con
stitui o bază potrivită pentru apropie
rea .pozițiilor noastre și vor contri
bui la realizarea înțelegerii necesare 
între cele patru puteri în importanta 
problemă a asigurării securității eu
ropene.

BERLIN 1 (Agerpres). — In seara 
zilei de 31 octombrie, postul de radio 
Berlin a transmis o declarație a gu
vernului Republicii Democrate Ger
mane. în care este expus punctul 6ău 
de vedere în problemele discutate de 
conferința de la Geneva a miniștrilor 
Afacerilor Externe ai celor patru pu
teri.

In declarație se subliniază că gu
vernul Republicii Democrate Germa
ne consideră că în momentul de față 
menținerea și întărirea păcii în Euro
pa constituie sarcina cea mai impor
tantă,

Guvernul Republicii Democrate Ger
mane, se spune în declarație, stăruind 
asupra necesității de a se crea condiții 
externe pentru rezolvarea problemei 
germane pe calea asigurării securității 
colective în Europa, este totodată de 
părere că unificarea Germaniei este 
în primul rînd o chestiune a poporu
lui german însuși.

In declarație se subliniază că. în 
interesul rezolvării pașnice cît mai 
grabnice a problemei germane, este 
necesară realizarea unei înțelegeri în
tre germani; se reamintește de ac-

I

țiunile întreprinse de guvernul și Ca
mera Populară a Republicii Democra
te Germane pentru realizarea acestei 
înțelegeri.

In legătură .cu aceasta, guvernul 
Republicii Democrate Germane decla
ră că a sosit timpul Să se creeze un 
organism pe întreaga Germanie care 
să poată coordona toate eforturile ce 
au drept scop colaborarea între cele 
două state germane și restabilirea 
unității germane. Guvernul Republicii 
Democrate Germane propune să se 
creeze un astfel de organism sub for
ma unui Consiliu pe întreaga Germa
nie, din care să facă parte reprezen
tanți ai organelor legislative din Re
publica Democrată Germană și Repu
blica Federală Germană.

In încheierea declarației, guvernul 
Republicii Democrate Germane pre
zintă conferinței de la Geneva a mi
niștrilor Afacerilor Externe propuneri 
a căror înfăptuire ar putea contribui 
la crearea unui sistem de securitate 
colectivă în Europa și la apropierea 
celor două părți ale Germaniei în 
scopul reglementării cît' mai grabnice 
a problemei germane pe baze pașnice 
și democratice.

* ★

ar dori să afle propunerea 
sovietice în problema reuni-

menea că 
delegației 
licării Germaniei.

J. F. DULLES s-a alăturat remarcii 
făcute de H. MacMillan.

a spus că delega-V. M. MOLOTOV 1 . " ■ ■ „
ția sovietică consideră că miniștrii, la 
ședința următoare, ar putea face un 
schimb de păreri asupra propunerilor 
prezentate de delegația U.R.S.S. în 
ședință, după care delegația sovietică

intenționează să-și exprime punctul de 
vedere în problema germană.

Cu aceasta, ședința din 31 octom
brie a luat sfîrșit.

Ședința următoare a miniștrilor 
avea loc la 2 noiembrie.

Unele probleme ale Orientului și Mijlociu discutate de V. M. H. Mac Millan, J. F. Dulles și Apropiat Molotov, M. Sharet
va

Propunerile prezentate în numele delegațiilor 
în problema dezvoltării 
Est și

Franței, Angliei și S. U. A. 
contactelor dintre Vest

Prînz oferit 
de V. M. Molotov 

în cinstea lui J. F. Dulles

GENEVA 1 (Agerpres). — De la 
corespondentul 
TASS: ~ "

special al Agenției. 
După cum s-a mai anunțat, 

în ședința din 31 octombrie a confe
rinței miniștrilor Afacerilor Externe ai 
Franței, Angliei, Uniunii Sovietice și 
S.U.A., la discutarea celui de a.l treilea 
punct de pe ordinea de zi — cu pri
viră l-a dezvoltarea contactelor între 
Est și Vest — după propunerea făcută 
de delegația U.R.S.S. în această pro
blemă, A. Pinay a prezentat în nu
mele delegațiilor Franței, Angliei _ și 
S.U.A. un memorandum, care cuprin
de propunerile lor în această pro
blemă.

Cele trei puteri occidentale conside
ră, că trebuie de pe acum să se 
stabilească împreună cu Uniunea So
vietică domeniile în care ar fi cel 
mai de dorit să se treacă la stabilirea 
unor schimburi în interesul comun al 
popoarelor Europei răsăritene și Occi
dentului .

Pornind de la aceasta, se arată în 
continuare, în propuneri, cele trei gu
verne occidentale 
acțiuni.

In propunerile 
că „este necesar 
■formații și idei să 
mai liber", că ar 
tat să se desființeze: orice Cenzură și 
să se înlăture obstacolele, „care îm
piedică un schimb de informații obi
ective și de diferite comentarii 
popoarele din apus și popoarele 
unii Sovietice".

Propunerile celor trei puteri 
dentale prevăd deschiderea, pe 
de reciprocitate, a unor centre de in-

de pe acum să se

propun un plan de

lor se menționează 
ca schimbul de in
se facă într-un mod 
fi de dorit ca trep-

între 
Uni

occi- 
bază

formații în capitalele respective, a- 
colo unde ele nu există încă, și acce
sul liber al cetățenilor la aceste cen
tre, autorizarea publicării și difuzării 
libere în cele patru țări a unor pu
blicații oficiale în limbile engleză, 
franceză sau rusă, încurajarea schim
bului de cărți, reviste și ziare între 
principalele biblioteci, universități și 
organizații profesionale și științifice 
din Uniunea Sovietică și cele trei 
țări occidentale.

Propunerile prevăd în continuare 
intensificarea schimbului de publicații 
oficiale, filme, expoziții.

In propuneri se menționează necesi
tatea de a înceta împiedecarea siste
matică a transmiterii prin radio a ști
rilor și informațiilor și de a studia po
sibilitatea stabilirii unui schimb lunar 
de emisiuni radiofonice consacrate e- 
veni-mentelor mondiale.

In continuare, se propune dezvolta
rea turismului individual — ceea ce. 
după părerea delegațiilor puterilor oc
cidentale, . va necesita stabilirea ,,u- 
nui curs mai rezonabil al schimbului 
de valută" — înlesnirea unui schimb 
de reprezentanți în domeniile profesio
nal, cultural, științific și tehnic; în
lesnirea participării unor marcanți 
oameni de știință și profesori univer
sitari ai celor patru puteri la congre
sele internaționale importante; stabi
lirea pe baza reciprocității a unui 
schimb de delegații culturale și spor
tive, și a unui schimb de studenți.

„Restricțiile instituite în ceea ce pri
vește libertatea deplasării membrilor 
misiunilor diplomatice ale celor patru 
guverne în țările unde ei își î-ndepli-

nesc funcțiile, 
trebuie să fie 
reciprocitate", 
că trebuie să 
cu privire la 
bază de reciprocitate a unor comuni
cații aeriene directe între orașele Uni
unii Sovietice și orașele celor trei pu
teri occidentale.

In partea a doua a propunerii cu 
privire la schimburile comerciale, mi
niștrii Afacerilor Externe ai Franței, 
Angliei și S.U.A., fără să abordeze 
problema necesității înlăturării piedi
cilor și restricțiilor actualmente în vi
goare în țările occidentale în dome
niul comerțului dintre răsărit și apus, 
își exprimă dorința ca îmbumălățirea 
relațiilor economice între ele și țările 
din Europa răsăriteană, să ducă la 
lărgirea comerțului reciproc pașnic. 
In propuneri sa afirmă că puterile oc
cidentale au propus acestor țări acce
sul liber la largi posibilități economice 
atît în ceea ce privește importul cit și 
exportul, dar ca aceste posibilități nu 
au fost folosite decît în!r-o măsură li
mitată, și în primul rînd „datorită po
ziției adoptate de țăriie din Europa 
Răsăriteană și condițiilor existente a- 
colo". In consecință, se spune în pro
puneri, „inițiativa trebuie să porneas
că în primul rînd din partea țărilor 
Europei răsăritene. La rîndul lor. pu
terile occidentale sînt gata să exami
neze favorabil orice propunere care ar 
contribui la dezvoltarea unui comerț 
pașnic între răsărit șl apus, în interes 
reciproc".

se spune în propuneri, 
schimbate pe bază de 

In continuare, se arată 
se ajungă la un acord 
principiul stabilirii pe

GENEVA 1 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 31 octombrie, V.M. 
Molotov, ministrul Afacerilor Externe 
ail U.R.S.S., a oferit un prînz în cin
stea lui J. F. Dulles, secretarul De
part a meniului de Stat al S.U.A.

La prînz au luat parte C. Wilson, 
ministrul Apărării al S.U.A., L. Mer
chant, C. Bohlen, G. Phleger și R. Bo
wie.

Din partea Uniunii Sovietice, la. 
prînz au luat parte A. A. Gromîko, 
mareșalul Uniunii Sovietice, V. D. 
Sokolovski, S. A. Vinogradov, G. Ml 
Pușkin, V. S. Komenov, L. F. Ilicev 
și S. K. Țarapkin.

—O—

Uniunea sîndicatslor libere 
germane protestează împotriva 
măsurii arbitrare a guvernului 

eivețian

GENEVA I (Agerpres). — 
transmite: Ministrul Afacerilor 
ne al Uniunii Sovietice, V. M. Molo
tov a primit la 29 octombrie pe dl. 
Mac Millan, ministrul Afacerilor Ex
terne al Marii Britanii, la 30 octom
brie pe dl. Dulles, secretarul de stat 
al Statelor Unite, la 31 octombrie pe 
dl. Sharet, prim ministru și ministrul 
Afacerilor Externe al Israelului.

In timpul convorbirilor care au avut 
loc a fost’ atinsă problema recentei 
vînzări de către Cehoslovacia a unei 
anumite cantități de arme Egiptului, 
pentru nevoile de apărare ale acestu
ia. Partea sovietică a subliniat în mod 
constant faptul că recunoaște dreptu
rile suverane ale statelor preocupate 
de nevoile lor legitime de apărare 
și totodată necesitatea menținerii și 
întăririi păcii în Orientul Apropiat și 
Mijlociu și că este hotărîtă să contri
buie la îmbunătățirea relațiilor direc
te între ©țațele dim această regiune.

In 
este 
rată 
tale,
dește nemulțumirea acelor cercuri din 
occident care după cît se vede ar voi

TASS 
Exter-

ultimul timp această problemă 
prezentată îintr-o formă deinatu- 
de unele ziare din țările oicciden- 
Este posibil că aceasta oglin-

ca Egiptul să continue să fie depen
dent de ele. așa cum a fost înainte.

După cum relatează ziarele ameri
cane, unul din miniștrii israelieni 
care se află în prezent în S.U.A. a 
mers_chiar pînă acolo îneît a lansat 
chemări fățișe la un război .preventiv 
împotriva Egiptului, ceea ce, s-ar pă
rea, dovedește nu lipsa de arme a a- 
celei părți cane lansează asemenea 
chemări agresive.

Atrage atenția faptul că deși per
soanele oficiale din unele state subli
niază în prezent în fel și chip posi
bilitatea unor grave complicații în a- 
ceastă regiune, ele nu iau măsuri în 
vederea unei examinări normale a a- 
cestei probleme. In legătură cu acea
sta nimeni nu a pus problema con
vocării Consiliului de Securitate.

In cercurile ziaristice din Geneva se 
semnalează următoarele: și în cazul 
de față poziția U.R.S.S, ține în mod 
firesc seama atît de dreptul legitim al 
Egiptului de a se preocupa de asigu
rarea independenței sale naționale, 
cît și de necesitatea de a se contribui 
la micșorarea încordării internaționa
le și la îmbunătățirea relațiilor dintre 
statele din această regiune.

o La 1 noiembrie, Ciu En-lai, pre
mierul Consiliului de stat al R. P. 
Chineze, și vicepreședintele Consiliu
lui de stat Cen I. au primit pe Da
niel Mayer, șeful delegației parlamen_ 
tare franceze care vizitează China, șl 
pe Maurice Faure, Raymond Frugier 
Și Rene Kohen, membri ai delegației 
parlamentare franceze. (China Nouă).

o /.a 31 octombrie, în Camera Co
munelor au avut loc dezbateri in le
gătură cu rezoluția de neîncredere în 
guvern prezentată de laburiști în urma 
adoptării unor anexe la legea privind 
bugetul. Aceste anexe măresc și mai 
mult povara impozitelor ce apasă pe 
spinarea populației. După aceea a 
avut loc votul. Guvernul, care dispu
ne în Camera Comunelor de o majo
ritate permanentă, <a obținut respin
gerea votului de neîncredere cu 329 
voturi contra 261. (TASS).

o In dimineața de 1 noiembrie, 
după dezbateri care au durat mai 
multe zile, Adunarea Națională Fran
ceză a adoptat cu 265 voturi contra 
239 principiul organizării alegerilor 
parlamentare într-un singur tur de 
scrutin cu reprezentare proporțională. 
Deputății partidului comunist au vo
tat pentru adoptarea acestui principiu. 
Deputății grupului parlamentar socia
list s-au abținut de la vot (Agerpres).

e Ziarele elvețiene publică la 1 no
iembrie rezultatele alegerilor pentru 
Consiliul Național (Camera inferioa
ră a parlamentului federal) care au 
■avut loc în zilele de 29 și 30 octom
brie. In urma alegerilor, deputății par. 
Udului social-democrat formează cea 
mai mare fracțiune (53 de mandate) 
din Consiliul Național (în total 196 
de mandate). Pînă în prezent, cea 
mai mare a fost fracțiunea partidului 
radical-democrat care a primit acum 
50 de mandate. Partidul catolic-con- 
servator are 47 de mandate, partidul 
țăranilor, meseriașilor și burghezilor 
— 22 de mandate. Partidul Muncii 
și-a menținut vechiul număr de man
date (4). (Agerpres).

9 Conducerea Partidului Comunist 
Italian a dat publicității un comunicat 
cu privire la rezultatele campaniei 
pentru preschimbarea carnetelor de 
membru al Partidului Comunist Ita
lian în anul 1955. La data de 30 sep
tembrie, numărul membrilor partidu
lui era de 2.091.000, dintre care 
160.000 de membri noi, primiți In 
cursul anului 1955. (TASS).

Vizita lui J. F. Dulles în Spania
GENEVA 1 (Agerpres). — A.D.N. 

transmite: Intr-o telegramă trimisă 
guvernului elvețian, Uniunea sindica
telor libere germane protestează îm
potriva refuzului de a acorda viza de 
intrare în Elveția unei delegații a 
Uniunii, care 'urma să prezinte con
ferinței de la Geneva a miniștrilor A- 
faccriior Externe punctul de vedere 
al muncitorilor din R. D. Germană. 
In telegramă se arată că numai con
ferința miniștrilor Afacerilor Externe 
poate hotărî asupra delegațiilor care 
pot fi primite.

MADRID 1 (Agerpres). — După cum 
anunță agențiile de presă occidentale, 
la 1 noiembrie, secretarul Departa
mentului de Stat al ~
Dulles, a sosit pentru o 
la Madrid, unde a avut 
cu Franco. La această 
participat de asemenea 
stat adjunct pentru probleme’e euro
pene Livingston Merchant, ambasado
rul Statelor Unite în Spania franchis- 
tă, John Davis Lodge, precum și mi
nistrul franchist de Externe,. Artajo.

Agenția .France Presse relatează că 
discuțiile purtate marți la Madrid 
s-au axat îndeosebi pe problemele pri
vind „extinderea bazelor americane 
în Spania", „includerea Spaniei în

S.U.A., J. F. 
vizită de o zi 
o întrevedere 
întrevedere a 
secretarul de

N.A.T.O. și admiterea ei în O.N.U.", 
precum și „situația din Africa de Nord 
și Orientul M'ijlociu".

Comentariile apărute în presa occi
dentală în legătură cu această vizită 
destul, de neașteptată a secretarului 
stat american, împărtășesc aproape 
unanimitate părerea exprimată 
Genevieve Tabouis, care subliniază 
„Information" că „Duties încearcă 
operație de consolidare a t" , 
atlantice, întrucît primele zile ale ac
tualei conferințe de la Geneva au 
tat că creditul blocului atlantic 
destul de zdruncinat de întreaga 
Iuție internațională din ultimele 
luni".

de 
în 
de 
în 
o 

alianței

ară- 
este 
evo- 
șase

Informații
Marți după amiază a sosit la Bucu

rești delegația R. Cehoslovace care 
va participa la elaborarea planului de 
lucru pe anul 1956 pen’.ru aplicarea 
convenției de colaborare culturală din
tre R.P.R. și R. Cehoslovacă. ’

(Agerpres)
★

Comisia centrală de validare a sta
bilit pentru tragerea „LOTO-CEN- 
TRAL" din 28 octombrie 1955, următoa
rele premii :

L.a categoria I 18 premii a 7689 lei 
fiecare, plus 42 premii sferturi ; la ca
tegoria 11, 39 premii a 4134 lei fiecare, 
plus 56 premii sferturi ; la categoria 
III, 56 premii a 2739 lei fiecare, plus 
96 premii sferturi ; l,a Categoria IV, 
131 premii a 1200 lei fiecare, plus 206 
premii sferturi; la categoria V, 166 pre
mii a 918 lei fiecare, plus 290 premii 
sferturi: Ța categoria VI, 325 premii a 
484 lai fiecare, plus 509 premii sferturi; 
la categoria VII, 285 premii a 538 lei 
fiecare, plus 489 premii sferturi.

La premiul special A: 1 premiu a 
45.455 lei, plus 1 premiu sfert; la pre
miul special B: 1 premiu a 55.465 lei, 
plus 2 premii sferturi; la premiul spe
cial C: 3 premii a 32.668 lei fiecare, 
plus 3 premii sferturi.
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